
 یکشنبه  27 آبان  1397   10 ربیع الاول 1440   18 نوامبر 2018  سال اول  شماره 56  8صفحه  قیمت 1000 تومان
صفحه3 صفحه 5

روزنامه اقتصادی معدن و صنایع معدنی ایران

www.Madandaily.com

 صنعت نسوز 
نقشه راه ندارد

مدیران مسئولی 
که خیلی مسئول 
هستند

صفحه2

صفحه5

 دانشگاه و صنعت فولاد
 به یک اندازه مقصرند

صفحه3

ساز دهنی و
کولی دادن مطبوعات

صفحه2

راه آهن چابهار در انتظار 
عزم وزیر راه و آستان قدس

یادداشت ها

صفحه6

راه اندازی یک واحد ذوب 
آلومینیوم بدون کربن در کانادا

صفحه4

کریستال  ایرانی قابل رقابت با 
همتایان اروپایی است

صفحه7

۲۰۰ میلیارد تومان حقوق دولتی 
معادن کرمان وصول شد

گزارش ها

 فرصتی به نام چا بهار 
برای همکاری های معدنی ایران و افغانستان

رئیس پیشین ایمیدرو به رئیس جمهوری توصیه کرد



 راه آهن چابهارـ سرخس
 در انتظار عزم وزیر جدید 

راه و آستان قدس

محور ریلی چابهار ـ سرخس، یکی از مهم ترین 
ــت که با بهره برداری  ــور اس خطوط ترانزیتی کش
ــتان های  ــور و اس ــادی برای کش ــع زی از آن، مناف
ــورهای  ــد. اتصال کش ــان می آی ــرقی به ارمغ ش
محصور در خشکی آسیای میانه شامل قزاقستان، 
ــتان، ازبکستان و همچنین افغانستان به  ترکمنس
ــاخت و تکمیل این محور ریلی را  آب های آزاد، س
ــایگان ایران نیز پراهمیت کرده است.  برای همس
ــدار مدیرعامل  ــه، در جریان دی ــن زمین در همی
ــامی ایران و وزیر  ــرکت راه آهن جمهوری اس ش
ــه  ــتان ک ــن ترکمنس ــی و راه آه ــل ریل حمل ونق
ــد، سعید محمدزاده،  ــت  امسال انجام ش اردیبهش
ــت خبری  ــرکت راه آهن در نشس ــل ش مدیرعام
ــال ۲۰1۷ )1396-1395( ــت: در س ــود گف خ
ــتان از ایران  میادی، میزان ترانزیت بار ترکمنس
ــن بوده، درحالی که مطالعات  نزدیک ۸۰۰ هزار ت
ــیر بیش از ۷ تا ۸  ــان می دهد ظرفیت این مس نش
میلیون تن بار است. از سوی دیگر این محور ریلی 
با عبور از استان های محروم سیستان وبلوچستان، 
خراسان جنوبی و خراسان رضوی، عاوه بر کسب 
ــای ترانزیتی، تاثیر  ــع ملی حاصل از درآمده مناف
ــرفت اقتصادی  ــتغالزایی و پیش ــتقیمی بر اش مس
ــاخت ریلی  ــت. این زیرس این منطقه خواهد داش
ــود دسترسی به معادن و بهره برداری  سبب می ش
ــود و مقدمات لازم برای  ــا مقرون به صرفه ش از آنه
ــرمایه گذاری و فعال سازی ظرفیت معادن غنی  س
ــور فراهم باشد. منابع لازم برای ساخت  شرق کش
این محور ریلی به طول 135۰ کیلومتر، از سال ۸9 
ــی در قانون بودجه به خود اختصاص داده اما  ردیف
هم اکنون پس از گذشت ۸ سال، قطعه نخست آن 
به طول 56۰ کیلومتر پیشرفتی کمتر از ۴۰ درصد 
ــت. اصلی ترین دلیل پیشرفت کند این  داشته اس
پروژه نیز کمبود منابع تخصیصی بیان  شده است. 
طولانی شدن روند اجرای این پروژه با سرعت کم، 
ــد از ماه ها پیش نمایندگان مختلفی از  ــبب ش س
ــای جداگانه   ــرق در مصاحبه ه ــرق و جنوب ش ش
ــوان بخش  ــتان قدس به عن ــرورت ورود آس از ض
غیردولتی توانمند برای اجرای این پروژه یاد کنند. 
ــت پیش  از این خیرالله خادمی، رئیس  گفتنی اس
ــعه زیربناهای حمل ونقل  ــاخت و توس شرکت س
ــتان قدس رضوی در  ــور درباره مشارکت آس کش
ــرخس گفته بود:  ــی چابهار-س ــروژه اتصال ریل پ
ــتان قدس رضوی در پروژه  ــرمایه گذاری آس از س
اتصال ریلی چابهار به سرخس استقبال می کنیم. 
15 درصد هزینه اولیه این پروژه از منابع صندوق 
توسعه ملی فراهم خواهد شد. بقیه هزینه ها هم در 
ــارکت سرمایه گذارانی همچون آستان  صورت مش
ــایر بخش های خصوصی تامین  قدس رضوی و س
خواهد شد.  وی ادامه داد: شرکت ساخت در پروژه 
ــای لازم برای  ــام حمایت ه ــرخس، تم چابهار-س
ــرمایه گذار غیردولتی را انجام می دهد. به  جذب س
ــتان  همین دلیل امیدواریم نهادهایی همچون آس

قدس رضوی تصمیم جدی به مشارکت بگیرند.
ــطح مدیریت وزارت  ــا توجه به تغییرات در س  ب
ــامی  ــازی و روی کار آمدن محمد اس راه وشهرس
ــتاد توسعه سواحل مکران  که پیش از این دبیر س
ــت، امید می رود که این وزارتخانه با تغییر  بوده اس
ــدس برای  ــتان ق ــبت به حمایت آس رویکرد نس
مشارکت در این پروژه راهبردی اقدام کند تا ملت 
و دولت ایران از منافع حاصل از این پروژه راهبردی 
ــد ــل از آن بهره من ــی حاص ــای ترانزیت  و درآمده

 شوند.
منبع: مهر

از سوی دولت ابلاغ شد 
فهرست مواد خام و 

کالاهای نفتی مشمول 
مالیات صفر

ــت مواد  ــران درباره فهرس ــه هیات وزی مصوب
ــام و کالاهای نفتی موضوع ماده 1۴11 قانون  خ

مالیات های مستقیم اباغ شد.
ــن مصوبه  ــاس ای ــر اس ــنا، ب ــزارش س ــه گ ب
ــل از صادرات خدمات و  1۰۰درصد درآمد حاص
کالاهای غیرنفتی و محصولات بخش کشاورزی 
ــل از صادرات مواد خام،  و۲۰درصد درآمد حاص

مشمول مالیات با نرخ صفر می شود.
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 سید میثم لاجوردی
کارشناس صنعت حمل ونقل ریلی

یادداشت

خبر

ــتای طرح احیا، فعال سازی  6 معدن کوچک طا و مس در راس
و توسعه معادن کوچک مقیاس توسعه می یابند.

ــعه و نوسازی معادن و  ــازمان توس به گزارش روابط عمومی س
ــه و تولید مواد معدنی ایران به  ــرکت تهی صنایع معدنی ایران، ش
ــازی و توسعه  عنوان مجری و هماهنگ کننده طرح احیا، فعال س
ــرکت بخش  ــادن کوچک مقیاس با خانه معدن ایران و یک ش مع
ــای فنی و اجرایی  ــا هدف ایجاد همکاری در زمینه ه خصوصی ب
ــم از فناوری موجود،  ــه امکانات موجود اع ــا در نظر گرفتن هم ب
ــانی، تفاهمنامه امضا  ــع مالی، داده ها، اطاعات و نیروی انس  مناب

کردند.
ــتای فعال سازی معادن کوچک، افزایش  این تفاهمنامه در راس
ــکات معادن  ــتغال، افزایش تولیدات معدنی، حل مش ــطح اش س

ــزوده و در نهایت،  ــت از فرآوری و ایجاد ارزش اف ــک، حمای کوچ
ــتیابی به اهداف اقتصاد مقاومتی و نیز استفاده از ظرفیت ها و  دس

توانایی های علمی- اجرایی موجود است.
ــامل آسیب شناسی و طبقه بندی  موضوع های این تفاهمنامه ش
ــادن طا و مس به  ــک با محوریت مع ــع تولید معادن کوچ موان
ــای تولیدی و  ــتانی، حمایت و اجرای طرح ه ــب اولویت اس ترتی
ــعه همکاری  مشترک ملی و بین المللی،  تحقیقاتی مشترک، توس
ــرای جذب  ــب ب ــرای راهکارهای مناس ــع و اج ــایی مناب  شناس

آنهاست.
ــاوری اطاعات، رفع نیازهای  ــن، همکاری در زمینه فن همچنی
ــاخت ها، افزایش بهره وری کل  طراحی و مهندسی، احداث زیرس
عوامل تولید و رفع نیازهای فناوری و مهندسی مربوط به خطوط 

تولید، از دیگر موضوع های تفاهمنامه یادشده است.
ــواد معدنی،  ــرکت تهیه و تولید م ــه موارد همکاری ش از جمل
ــائل حقوقی، ارائه اطاعات  ــی مجوزها و حل و فصل مس هماهنگ
ــادن کوچک، حمایت  ــورای همکاری مع ــی و فرآوری به ش معدن
ــی، حمایت از ایجاد  ــک در منطقه معدن ــع معادن کوچ از تجمی
ــای تحقیقاتی،  ــام فعالیت ه ــای معدنی، انج ــاخت  واحده زیرس
ــی و فرآوری مواد معدنی، ارتقای ایمنی واحدهای معدنی  پژوهش

و ارائه آموزش های لازم است.
ــامل  ــعه معادن صدر جهان )ش ــه معدن ایران و گروه توس خان
ــتان، ورگهان،  ــیدآباد، جنوب هندوآباد اردس ــادان، رش معادن ش
ــان جنوبی، اصفهان،  ــتان های خراس قاباق تپه و قاضی ولی در اس
آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی( نیز بر اساس این تفاهمنامه، 

ــواد معدنی ایران و  ــه و تولید م ــرکت تهی ــکاری لازم را با ش هم
ــتان های مختلف،  ــات در اس ــون برگزاری جلس ــی همچ اقدامات
ــره وری، ارائه آمار و  ــانی، ارتقای ایمنی و به ــوزش نیروی انس آم
ــی و طبقه بندی موانع تولید  ــات واحدها و نیز آسیب شناس اطاع

معادن کوچک و تجزیه و تحلیل آنها انجام می دهند.
ــتای فعال سازی معادن  افزون بر این، تامین منابع مالی در راس
ــی و تامین  ــه خدمات فن ــتخراج، ارائ ــارکت در اس کوچک، مش
ــاس آنالیز مواد  ــتخراج شده بر اس ــین آلات و خرید مواد اس ماش
معدنی مورد نیاز، از دیگر موارد همکاری خانه معدن ایران و این 

شرکت خصوصی است.
مدت اجرای این تفاهمنامه 5 سال است که تمدید آن با توافق 

طرف ها امکان پذیر است.

توسعه ۶ معدن کوچک طلا و مس 

محبوبه ناطق
ــت ایران به بندر چابهار نگاه دیگری دارد.  سال هاس
این بندر نزدیک ترین بندر به دریای عمان و بازارهای 
ــت. جای تعجب دارد که چرا زودتر از  صادراتی ما اس
این در برنامه های توسعه ای، جایگاه در خوری نداشته 
ــال پیش که ایمیدرو همزمان با  ــت؟ تا ۲ یا 3 س اس
ــان رضوی، به فکر همکاری  توسعه سنگان در خراس
ــترک با افغانستان در معادنی که در دو سوی مرز  مش
ــترک بین دو  قرار گرفته اند افتاد، زمینه همکاری مش
ــتحصال معادن به ویژه  ــتخراج و اس ــور برای اس کش
ــنگ آهن وجود نداشت؛ هر چند این گفت وگوها و  س
مذاکره ها نیز تا کنون راه به جایی نبرده است. چابهار 
ــت؛ قرار بود  در این تفاهمنامه ها جایگاه ویژه ای داش
ــت اقدام دارد  ــا خط آهنی که ایران از هرات در دس ب
ــنگ آهن  ــانتره یا گندله معادن س مواد معدنی، کنس
افغانستان به آب های آزاد و بازارها انتقال یابد و حال 
که این بندر از تحریم های امریکا هم جان سالم به در 
برده، این جایگاه ویژه تر و استراتژیک تر شده است. در 
ــه، روزگار معدن، در گفت وگویی با دکتر  همین زمین
مهدی کرباسیان، رئیس پیشین هیات عامل ایمیدرو، 
ــی منطقه را مورد  ــل بندر چابهار به هاب معدن تبدی

بررسی قرار داده است.
چط�ور می ت�وان از فرص�ت معافی�ت بندر  �

چابهار برای مقابله با تحریم های امریکا به سود 
بخش معدن و صنایع معدنی بهره برد؟

این فرصت را شانسی می دانم که ارتباط نزدیک تری 
با کشور همسایه و دوست افغانستان داشته باشیم. به 
همین اندازه می توانیم از ظرفیت های شرق کشور به 
ــتان و حتی کرمان استفاده  ــتان و بلوچس ویژه سیس
ــادن این نواحی،  ــه آینده مع ــم. باید بپذیریم ک کنی
ــتر منابع زیرزمینی  ــت زیرا بیش ــیار درخشان اس بس
ــد و بندر  ــور قرار دارن ــرق و مرکز کش معدنی در ش
ــت یعنی حمل ونقل مواد  چابهار به دنیا نزدیک  تر اس
ــود. دولت  معدنی از این بندر نیز ارزان تر تمام می ش
ــه را کامل کرده و به زودی  ــران راه آهن این منطق ای
ــود و در آینده نزدیک به بهره برداری  راه اندازی می ش
می رسد. دولت یک خط انتقال گاز هم در دست اجرا 
ــع معدنی را در چابهار  ــه می تواند آینده صنای دارد ک
ــان تر کند و موجب ایجاد اشتغال و توسعه  نیز درخش
در این منطقه شود. از این رو چابهار نقطه کلیدی در 

آینده کشور خواهد بود. 
ظرفیت های معدنی افغانستان چگونه است  �

و از این ذخایر چگونه می توان بهره برد؟
ــتان هم می توان گفت  درباره ذخایر معدنی افغانس
ــارد دلار ذخایر معدنی  ــور بیش از هزار میلی این کش
ــکا کار ژئوفیزیک هوایی  این  ــس و امری دارد و انگلی
ــی قرار  ــر  ذخایر معدنی مورد بررس ــه را از نظ منطق
داده اند. می توان گفت این منطقه دست نخورده و بکر 
است و آینده نشان می دهد که این منطقه تا چه حد 

ظرفیت معدنی دارد. 
تفاهمنامه  امضا ش�ده ب�ا افغان ها مربوط به  �

چه زمانی بود و به چه مرحله ای رسید؟
ــال های 9۴ و 95 به کابل  ــه در س ــفری ک در ۲ س
ــی از جمله وزیر  ــات افغان ــی با مقام ــتم، ماقات داش
معدن، وزیر مالی و مشاور رئیس جمهوری افغانستان 
ــه ای که وزیر معادن افغانستان نیز  داشتیم. در جلس
در ایران برگزار کرد، یادداشت تفاهمی به امضا رسید 
ــی در حوزه های  ــد همکاری  معدن و طی آن مقرر ش
اکتشاف به ویژه در مرز مشترک از سوی شرکت های 
ــود و همزمان  ــتان انجام ش ــی در خاک افغانس ایران
ــنگ آهن به طور مشترک  ــنگان افغانستان س در س
ــتخراج  شود. قرار شد سنگ آهن آنها تا زمانی که  اس
ــانتره و گندله شان راه اندازی نشده  کارخانه های کنس
به داخل ایران و مجتمع سنگان ایران انتقال یابد و با 
ــترک فرآوری شود یا به وسیله راه آهن  همکاری مش
به بندرعباس رفته و با ساخت کارخانه های مشترک 
ــتفاده از گاز  ــتان یا با اس فولادی بین ایران و افغانس
ایران با کشورهای ثالث مانند آلمان و هندوستان در 

ــده و صادر  ــاس، فرآوری و تبدیل به فولاد ش بندرعب
ــتغال  ــن اتفاق هم برای افغان ها ایجاد اش ــود. با ای ش
می شد و هم در ایران اشتغالزایی می شد. اواخر حضور 
ــدرو نیز صحبت هایی درباره همکاری در  من در ایمی
عملیات اکتشافی در محدوده مرزی دو کشور شد که 

قرار بود این کار را برای آنها انجام دهیم. 
در عمل چه اقدام موثری انجام شد؟ �

همانطور که گفتم متاسفانه کاری انجام نشد. البته 
ــت خانم دکتر  ــکل از 9 نفر به ریاس کارگروهی متش
ــا پیگیری  ــتان و ب ــوادی، مدیرکل معدنی افغانس ج
ــتان به ایران  ــفیر ایران در افغانس ــاب بهرامی، س جن
ــز تحقیقات و چابهار  ــنگان ایران، مرک آمدند و از س
بازدید کردند. همه موارد را گزارش کردند و گزارشی 
ــود دادند اما با وجود  ــت در این باره به دولت خ مثب
ــد، از  ــفیر ایران ش پیگیری  های زیادی که از طرف س

طرف افغان ها جواب مثبتی به ایران داده نشد. 
چه توصیه ای به مسئولان وقت دارید؟ �

ــه زودی راه آهن  ــن پیش بینی که ب ــا توجه به ای ب
ــهد تا چابهار راه اندازی و گاز نیز تامین می شود،  مش
آینده خوبی در انتظار بخش معدن ایران و افغانستان 
ــطح  ــا همکاری  در س ــت طرفین ب ــت و لازم اس اس
ــکات موجود را  ــان جمهوری، مش ــا و رئیس دولت ه
ــاره توصیه ما به رئیس جمهوری  حل کنند. در این ب
ایران و وزیر صنعت، معدن و تجارت این است که این 
ــژه پیگیری کنند زیرا نه تنها  ــئله را به صورت وی مس
ــتان با  روابط و همکاری  های اقتصادی ایران و افغانس
ارزش است بلکه کشورهای آسیای میانه و همسایگان 
ــت بندر چابهار  ــز می توانند از فرص ــمالی ایران نی ش

استفاده کنند.
در زمینه صنایع معدنی چه تفاهمنامه هایی  �

منعقد شد یا ظرفیت همکاری وجود دارد؟
ــکل آب وجود ندارد و  ــتان مش ــمال افغانس در ش
ــی مانند فولاد  ــم در زمینه صنایع معدن ــا می توانی م
همکاری کنیم. خوشبختانه کارها پیشرفت کرد اما به 

نظر می رسد برای پیشرفت جدی این تفاهمنامه، نیاز 
ــت جمهوری است تا این  ــطوح ریاس به مذاکره در س
ــائل جمع بندی شوند. این تفاهم ها در حد وزارت  مس
صنعت، معدن و تجارت یا ایمیدرو نیست زیرا نیاز به 
مجوزهای بیشتری داشته و ابعاد سیاسی دارد و جزو 
ــورهای غربی هم بر آن نظارت  مواردی است که کش
و دخالت دارند. امیدوارم مسئولان ما در حوزه منافع 

مشترک ایران و افغانستان اقداماتی انجام دهند.
این موضوع مانند سایر موارد اقتصادی کشور است 
که سیاست، سایه سنگینی بر اقتصاد و توسعه کشور 

دارد.
بن�در چابهار در هم�کاری  دو جانبه ایران و  �

افغانستان چه جایگاهی می تواند داشته باشد؟
افغانستان و حتی کشورهای شمال ایران، راهی به 
ــیر این کشور  ــیر ایران، بهترین مس دریا ندارند و مس
ــود ایران  ــمار می رود. پس به س به آب های آزاد به ش
و کشورهای همسایه است که روابط نزدیک و متصل 
ــوم این است که کشور  ــته باشیم. نکته س به هم داش
ــط نزدیک تر با  ــتان، عاقه مند به ایجاد رواب هندوس
افغانستان است. حتی در ارتباط ما با مقامات هندی، 
ــد. هندی ها  ــه جانبه هم مطرح ش بحث همکاری   س
ــرمایه گذاری خود را در افغانستان به  بسیار مایلند س
ــی انجام دهند  ــوزه معادن و صنایع معدن ویژه در ح
ــتفاده کنند. نه تنها در  ــد از بندر چابهار اس تا بتوانن
ــایر  ــان با س ــن زمینه بلکه در ارتباطات تجاری ش ای
ــیای میانه نیز مایل به استفاده از بندر  کشورهای آس

چابهار هستند. 
این نکته بسیار مهمی است. در تصمیم اخیر امریکا 
ــای بین المللی،  ــر معافیت چابهار از تحریم ه مبنی ب
فشارهای هندوستان و افغانستان موثر بوده و به نظر 
ــد امریکا، منافع ما را در این تصمیم در نظر  نمی رس
ــوان نگینی در  ــد. از این رو چابهار به عن ــه باش گرفت
دریای عمان می تواند در تامین منافع ایران در منطقه 
نقش مهمی ایفا کند و در شرق کشور، منطقه چابهار 

ــتان و حتی استان های مرکزی  ــتان و بلوچس و سیس
ــش دهد. به این شرط که از این فرصت  ایران را پوش

استفاده کنیم.
وضعیت فعلی بندر چابهار چگونه است؟ �

استفاده از بندر چابهار در حقیقت در دوران جنگ 
ــد و در آن زمان من معاون وزیر راه و ترابری  آغاز ش
بودم. در سال های 136۰ و 1361یکی از بزرگ ترین 
ــور، حمل ونقل کالا و پشتیبانی جبهه  مشکات کش
ــهر که  ــکله برای واردات بود؛ بندر خرمش و نبود اس
یکی از بزرگ ترین بنادر آن زمان ایران بود، به تصرف 
ــده بود و از قضا تنها بندری بود که به  عراقی ها درآم
ــیله خطوط راه آهن به مرکز کشور متصل بود و  وس
ــکله ها و امکانات خوبی داشت. در  ــوی دیگر اس از س
کنار آن، بندر آبادان قرار داشت که به دلیل وضعیت 
ــا بندری که وجود  ــتفاده بود. تنه جنگی غیرقابل اس
داشت، بندر امام خمینی بود که تردد به آن خطرناک 
بود به دلیل اینکه در تیررس آتش موشک های عراق 
ــت. بندر بوشهر نیز با اسکله های محدود که  قرار داش
ــتی هایی با ظرفیت 5 هزار  آبخور کمی داشت و کش
تن می توانست در آن پهلو بگیرد. در بندرعباس )بندر 
ــکله وجود داشت و  ــهید باهنر( هم محدودیت اس ش
ــه یاد دارم  ــم نیمه تمام بود. ب ــهید رجایی ه بندر ش
حتی آسفالت اسکله هایش نیز تمام نشده بود و تعداد 
محدودی از اسکله ها قابل استفاده  بودند و با امکانات 
ــدند. در شرق کشور  محدود، تخلیه و بارگیری می ش
ــگاه  ــود. کنارک در نزدیکی چاه بهار و پاس بندری نب
ــه در آن به صورت  ــی بود ک ــی و دریای ــروی هوای نی
دوبه کاری فعالیت می کردند یعنی کشتی در لنگرگاه 
بود، کشتی ها نمی توانستند کنار آب لنگر بیندازند و 
ناچار وسط دریا لنگر می انداختند و با لنج ، بارشان را 
ــاحل می آوردند. از این رو، شرق کشور را باید به  به س
ــیله بندرعباس تغذیه می کردیم؛ به همین دلیل  وس
ــتی هایی که منتظر تخلیه بارشان  صف زیادی از کش
بودند وجود داشت. زمانی در مطبوعات اعام می شد 

ــتی در نوبت تخلیه بودند. ما  ــرگاه ثنا 5۰ کش در لنگ
از نظر حمل ونقل جاده ای محدود بودیم و بندرعباس 
ــار رفتن این  ــرای زیر ب ــت. جاده ها هم ب ــل نداش ری
ــتند. بنا بر این، وزیر  ــزان کالا ظرفیت کافی نداش می
وقت راه و ترابری، آقای نژادحسینیان، تصمیم گرفت 
ــور اسکله ای در چابهار راه اندازی کند  برای شرق کش
ــت وزیر،  ــوی نخس که با حمایت آقای مهندس موس
ــد. سفری  ــاوره و پیگیری ها انجام ش مکان یابی، مش
ــینیان و مهندس ابوالحسن  به همراه آقایان نژادحس
ــی و رئیس وقت سازمان بنادر رفتیم تا محل  خاموش
بندر مشخص شود. به یاد دارم چابهار محدودیت های 
ــدان به چابهار  ــت و جاده زاه ــتی زیادی داش معیش
ــاون حمل ونقل  ــن آن زمان مع ــب نبود. م نیز مناس
ــتاد  ــری بودم و عضو کمیته هماهنگی س و راه و تراب
ــیج اقتصادی در حمل ونقل. سپس دولت تصمیم  بس
ــداری کند.  ــده ای را خری ــکله ساخته ش ــت اس گرف
ــد و با  ــنگاپور خریداری و حمل ش ــکله از س این اس
ــاخت ها، راه اندازی شد. اسکله قدیمی  برقراری زیرس
ــکله ای است که از سنگاپور آوردیم.  چابهار همان اس
ــه چابهار را  ــاده زاهدان ب ــار آن، وزارت راه، ج در کن
ــرق در آن  ــرد. از آن به بعد حمل ونقل ش تعریض ک
ــکل حمل ونقل در شرق تا حد  منطقه راه افتاد و مش
ــد. فقط مشکلی به نام بادهای موسمی  زیادی حل ش
ــتی ها  ــال را به کش ــت که 3 تا ۴ ماه از س وجود داش
ــرمایه گذاری دولت که  اجازه پهلوگیری نمی داد. با س
ــکله های جدیدی بنا شد و  ــده، اس به تازگی انجام ش
پهلوگیری کشتی های بزرگ هم امکان پذیر شده، به 
ــته جایگاه ویژه ای در  ــه ای که بندر چابهار توانس گون

منطقه داشته باشد.
در اسکله های جدید، کشتی های چند تنی  �

قادر به پهلوگیری هستند؟ 
ــزار تن هم  ــا ۸۰ ه ــتی های بزرگ ت ــون کش اکن

می توانند پهلو بگیرند.
از حضور شما در این گفت وگو متشکرم.

فرصتی به نام چا بهار برای همکاری های معدنی ایران و افغانستان
رئیس پیشین ایمیدرو به رئیس جمهوری توصیه کرد

ــرد: مجموعه  ــور و بیابانک اعام ک ــاس خ ــر مجتمع پت مدی
گردشگری این مجتمع، قطب گردشگری معدنی کشور می شود.
ــعه و نوسازی معادن  ــازمان توس به گزارش روابط عمومی س
ــوی نایینی در بازدید  ــع معدنی ایران)ایمیدرو(، علی عل و صنای
ــع پتاس خور و بیابانک از  ــی از کارکنان ایمیدرو از مجتم جمع
ــعه گردشگری معدنی در این مجتمع با اعام خبر یادشده،  توس
ــگری  ــدن به قطب گردش افزود: این مجتمع، ظرفیت تبدیل ش

معدنی کشور را دارد.
ــد: میزان بازدید گردشگران در تعطیات نوروز  وی یادآور ش
ــد، حال آنکه در تعطیات هفته  ــدود 1۰هزار نفر ثبت ش 9۴ ح
گذشته، 5 هزار نفر از مجموعه گردشگری آبشار و دهکده نمکی 

ــد گردشگری معدنی  ــان از رش این مجتمع دیدن کردند که نش
در این منطقه است.

تصویب سرمایه گذاری جدید �
مدیر مجتمع پتاس خور و بیابانک افزود: تاکنون برای مجموعه 
ــار و دهکده نمکی حدود 6۰۰ میلیون تومان  ــگری آبش گردش
ــرمایه گذاری شده است. به تازگی نیز مدیریت سرمایه گذاری  س
ــگری در این  ــعه مجموعه گردش و اقتصادی ایمیدرو برای توس
ــاز دوم تا  ــارد تومان و در ف ــت یک میلی ــع در فاز نخس مجتم

1۰میلیارد تومان سرمایه گذاری تصویب کرده است.
ــد از کارخانه،  ــن بازدی ــان ایمیدرو ضم ــی از کارشناس جمع

استخرهای تبخیری، آبشار و دهکده نمکی مجتمع پتاس خور و 
بیابانک از دیگر جاذبه های گردشگری منطقه نیز دیدن کردند.

ــی پتاس در قالب  ــرح جامع دهکده نمک ــات عمرانی ط عملی
ــال  ــتانه س ــد و در آس ــه کوتاه مدت از آذر 139۴ آغاز ش برنام
ــید که شامل آبشار نمکی، کافی شاپ  1395 به بهره برداری رس
ــهریور 9۷ نیز  ــت. ش ــوئیت های اقامتی نمکی اس ــی و س نمک
ــید. در فازهای  ــع به بهره برداری رس ــده نمکی این مجتم دهک
ــی  ــروژه، هتل، رصدخانه و پانتاریوم، زمین های ورزش بعدی پ
رسی )والیبال ساحلی و فوتبال ساحلی( استخر شنا در شورابه، 
ــواری، حمام نمک و امکانات لازم برای سافاری  دریاچه قایق س

ــه خواهد ــن مکان اضاف ــه زنبوری به ای ــا کویر لان ــاط ب  و ارتب
 شد.
پیشرو در دریافت تاییدیه گواهینامه �

ــتین ممیزی  ــت در نخس ــع پتاس خوروبیابانک توانس مجتم
ــای  ــار گواهینامه ه ــال، اعتب ــان امس ــی در 19 و ۲۰ آب  مراقبت
ــزو 1۴۰۰1: ۲۰15 را با 3 نقطه قوت  ــزو 9۰۰1: ۲۰15 و ای ای

بارز حفظ کند.
همچنین با استقرار شبکه مدیریت ایمنی و بهداشت حرفه ای 
ــاس الزامات ایزو ۴5۰۰1: ۲۰1۸  ــطح تمام واحدها بر اس در س
ــرکت در شرکت تهیه و تولید  ــد به عنوان نخستین ش موفق ش

مواد معدنی ایران، تاییدیه گواهینامه یادشده را اخذ کند.

مجتمع پتاس خور و بیابانک قطب گردشگری معدنی کشور می شود
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سازدهنی و کولی دادن 
مطبوعات

س��ام؛ من جیرودی هس��تم با بیش از ۵۰ 
س��ال س��ابقه کار در مطبوعات کشور. سخنی 
کوت��اه ب��ا هم��کاران مطبوعات��ی دارم. ای��ن 

یادداشت فقط برای آنها است.
ب��رای آگاهی آن دس��ته از اف��رادی که تازه 
ب��ه این صن��ف آمده اند و من را نمی شناس��ند 
می گوی��م که بنده از صفر تا صد این کار را در 
طول این ۵۰ س��ال تجربه کرده ام و اگر ۱۰۰ 
نفر در این صن��ف موفق بودند به طورقطع من 
یکی از آن ۱۰۰ نفر هستم؛ البته بعید می دانم 

که ۱۰۰ نفر باشند!
و اما موضوع انتخاب نماینده مدیران مسئول 
در هی��ات نظارت بر مطبوع��ات که این روزها 
در انجم��ن صنف��ی و کمپین ه��ای گوناگون 
بین اهالی رس��انه به بحثی داغ تبدیل ش��ده و 
چن��د روزی هم بنده در جری��ان این مباحث 
قرار گرفت��ه ام، مرا یاد فیلم��ی انداخت که در 
س��ال های پیش از انقاب ازس��وی آقای امیر 
نادری س��اخته ش��ده و به نمایش درآمده بود 
و ش��اید خیلی از ش��ماها فیلم س��از دهنی را 
دیده اید. داس��تان فیلم این بود که در محله ای 
در جنوب کش��ور چند پسر بچه با هم زندگی 
می کردن��د و هم ب��ازی بودن��د و از می��ان این 
بچه ها یکی شان یک س��از دهنی داشت که از 
قض��ا از دیگر بچه های همب��ازی اش ضعیف تر 
و لاغر تر بود. اما یک فکر ش��یطانی داش��ت و 
با آن س��از، دیگر بچه ها را اس��تثمار می کرد و 
دائم با دادن این ساز به دوستانش  که کمی از 
این ساز بزنند از آنها کولی می گرفت. در میان 
این پس��ربچه ها یک نفر بیش��تر از همه به این 
ساز دهنی وابسته شده بود. او امیرو بود؛ امیرو 
برای اینکه بیشتر از ساز دهنی استفاده کند و 
از آنجایی که هیکل چاق و درشتی هم داشت، 
بیشتر کولی می داد و در طول زمان در گرمای 
طاقت فرسای جنوب برای زدن ساز مجبور بود 

کولی بدهد و ساز بزند.
اما س��رانجام در یک روز گرم تابستان در کنار 
س��احل، امیرو س��از دهنی را در دست گرفت و 
نگاهی به آن انداخ��ت و با تمام وجود و با همه 
قدرت بدنی اش مانند آرش کمانگیر س��از دهنی 
را داخ��ل دریا پرتاب کرد و روی ماس��ه ها دراز 
کشید و از اینکه از شر ساز دهنی و کولی دادن 
خاص ش��د به ش��ادی پرداخت. امیرو با پرتاب 
س��از دهنی، خود را از شر این استثمار و تحقیر 
شدن رها کرد. این خاطره را به این منظور بیان 
کردم که به عزیزان مطبوعاتی توجه بدهم که ما 
متاسفانه سال هاست مانند امیرو درگیر این ساز 
دهنی هستیم. صاحب این ساز دهنی سال های 
زیادی اس��ت که در وزارت ارش��اد اسامی از ما 
کول��ی می گی��رد و به قول یک دوس��ت قدیمی 
ریموت کنترل ما، دس��ت اوس��ت و اوس��ت که 
می دان��د باید چگونه بازیگ��ران صحنه را بچیند 
و رأی جم��ع کن��د و تا زمانی  ک��ه در روی این 
پاشنه می چرخد کاری نمی توان کرد. بهتر است 
مانند امیرو آن س��از از دست این آدم دربیاورید 
و به دریا بیندازید و خودتان را خاص کنید؛ تا 
زمانی که گرفتار یارانه باشید، نیاز به کولی دادن 

دارید و باید با این ساز برقصید.

حجتاللهجیرودی
روزنامهنگار

یادداشت

ناصربزرگمهر/مدیرمسئول
بهناماوکههرچهبخواهدهمانمیشود

انتخابات هیات نظارت بر مطبوعات برای انتخاب 
ی��ک نفر از مدیران مس��ئول هر دو س��ال یک بار 
برگزار می شود. براساس ماده ۱۰ قانون مطبوعات، 

اعضای هیأت نظارت بر مطبوعات عبارتند از:
الف- یکی از قضات به انتخاب رئیس قوه قضاییه.
ب- وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��امی ی��ا نماینده 
تام الاختی��ار وی ک��ه به ط��ور معم��ول معاون��ت 

مطبوعاتی است.
ج- یکی از نمایندگان مجلس شورای اسامی به 

انتخاب مجلس.
د- یکی از اس��تادان دانش��گاه ب��ه انتخاب وزیر 

فرهنگ و آموزش عالی.
ه- یکی از مدیران مس��ئول مطبوعات به انتخاب 

آنها.
و- یک��ی از اس��تادان ح��وزه علمیه ب��ه انتخاب 

شورای عالی حوزه علمیه قم.
ز- یکی از اعضای شورای عالی انقاب فرهنگی به 

انتخاب آن شورا.
همچنی��ن دبیرخانه هی��ات نظارت ب��ا امکانات 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��امی تشکیل می شود 
و زی��ر نظر آن هیات انج��ام وظیفه می کند و وزیر 
فرهنگ و ارش��اد اسامی نیز ریاست هیات نظارت 
بر مطبوعات را بر عهده دارد و پاس��خگوی عملکرد 
هیات یادش��ده در مجلس و دیگر مراجع ذی صاح 

است.
مشکلات�قانون:��

کاری ب��ه تمامی مش��کات قان��ون مطبوعات و 
ایراد های وارد ش��ده به آن ندارم که بحثی جداگانه 
می طلب��د و در ظاهر قرار اس��ت قان��ون مطبوعات 
اصاح ش��ود که به ط��ور حتم م��واردی در لایحه 
جدید دیده ش��ده است؛ اما چند نکته درباره هیات 
نظارت وجود دارد؛ یکی انتصابی بودن نماینده قوه 
قضاییه، وزارت علوم، حوزه علمیه، ش��ورای انقاب 
فرهنگی و وزارت ارشاد که در عمل ۵ عضو انتصابی 
از حاکمی��ت و دولت در برابر ۲ عضو انتخابی، یکی 
از بین نمایندگان مجلس و یکی هم از بین مدیران 

مسئول است.
در زمان نوشتن این قانون در سال ها قبل، تعداد 
کل مطبوعات کش��ور به هزار هم نمی رسید و اگر 
ماک هر ۱۰۰۰ نشریه بوده، باید اکنون دست کم 
۷ نماین��ده از مطبوعات در این هیات حضور یابند؛ 
مانند انتخابات کشوری که با تغییر جمعیت، تعداد 

نمایندگان مردم افزایش می یابد.
دوم آنک��ه بقیه اعضای این هیات نماینده نهادها 
و ق��وای دیگ��ر هس��تند و در جای دیگ��ر دفتر و 
دس��تک دارند و معاش آنها تامین اس��ت، اما برای 
نماینده مدیران مس��ئول هیچ سازکاری پیش بینی 
نش��ده و اگر قرار باش��د در ۲ س��ال نمایندگی، با 
دس��ت اندرکاران هر یک از مطبوع��ات ۲۰ دقیقه 
ماق��ات کند، عم��ر نوح می طلبد و بدیهی اس��ت 
که نماینده مدیران مس��ئول به هیچ کاری جز این 
نمی توان��د ورود کند. او بودج��ه می خواهد و اگر از 
شهرستان ها انتخاب شود دست کم هفته ای یک بار 
باید به تهران بیاید و اصا تهران نشین شود؛ مانند 

نمایندگان مجلس...
سوم همین نداش��تن وقت کافی تبدیل به یکی 
از معضات اساس��ی نماینده مدیران مسئول شده 
و اعتراض مطبوعاتی ها را به دنبال داش��ته است. در 
این چن��د دوره فقط به خاطر یکی ش��دن نماینده 
وزارت ارش��اد یعنی معاون��ت مطبوعاتی با نماینده 
مدیران مسئول، این امکان فراهم شد که ایشان با 
دانش و تجربه خود بتواند موازنه ای نسبی بین این 

وظایف و آن وظایف برقرار کند.
چه��ارم یکی ش��دن نماین��ده مدیران مس��ئول 
مطبوعات و معاونت مطبوعاتی در چند سال، نشانه 
دولتی ش��دن نماینده مدیران مس��ئول تلقی شد 
و گروه های��ی به مخالفت برخاس��ته اند و در فضای 
مجازی کمپین  های گوناگون تشکیل شده و به این 
انتخاب که البته کاما قانونی است، اعتراض دارند.

وظیفه�نماینده:��
 نماینده مدیران مسئول شرح وظایفی در قانون 
دارد که خیلی س��اده است، اما خاصه شده آن در 
قانون و ش��رع و عرف این است که نماینده مدیران 
مسئول، در همه حال باید نماینده مدیران مسئول 
و متوج��ه باش��د که رأی او همیش��ه باید برای هر 
روزنامه و نش��ریه ای )در هر موردی( مثبت باش��د؛ 
حتی اگر برخاف نظر ش��خصی اش  باشد و باید از 
متقاضیان مجوز و اش��تباه های بعدی مطبوعات در 

هر شرایطی بدون اما و اگر حمایت کند.
و��� حمایت�ی� کمپین�ه�ای� مش�کلات�

معترضان:
با یک بررسی اجمالی در نوشته های دوستان اهل 
خرد رسانه در گروه های گوناگون پیرامون انتخابات 
نماینده مدیرمس��ئول مطبوعات، متاسفانه متوجه 

می شویم که:
۱. من اهل فرهنگ و سواد نیستم.

۲. موضوعات را قاطی می کنم.
۳. روزنامه نگار حرفه ای کم داریم.

۴. سواد رسانه ندارم.
۵. قانون را نمی شناسم.

۶. توقعات بیجا دارم.
۷. فرصت طلب هستم.

۸. تحمل نقد را نداریم.
۹. و... )البته خودم را عرض می کنم.(

ابراز�چند�اشکال�از�طرف�اهل�قلم:��
اشکال هایی که اهل قلم بیشتر در یادداشت ها و 
پیام ه��ای خود گفته بودند، در ظاهر هیچ ربطی به 
نماینده مدیران مسئول ندارد، زیرا به نظرم براساس 
ماده ۱۱ قانون مطبوعات، رس��یدگی به درخواست 
صدور پروانه و تشخیص صاحیت متقاضی و مدیر 

مس��ئول بر عهده هیات نظارت بر مطبوعات اس��ت 
ولاغی��ر، ام��ا از آنجایی که در چن��د دوره نماینده 
مدیران مسئول و معاون مطبوعاتی یکی بوده، حالا 
همه مش��کات به گردن نماینده مدیران مس��ئول 

انداخته شده و می گویند:
1.طرحبیمهخبرنگارانبدبودهاست.

به نظ��ر م��ن این طرح بس��یار اصولی و درس��ت 
و در حمای��ت از بدنه روزنامه نگاری کش��ور یعنی 
خبرن��گاران ب��وده و اگ��ر چهارت��ا مدیرمس��ئول 
فرصت طل��ب مثل من، عمه، خاله و رفیق ش��ان را 
در فهرس��ت نمی گنجاندند، لازم نبود که اصل ایده 
لغو شود. مگر با عمل چهار نفر که سرعت غیرمجاز 
می رون��د و تص��ادف می کنن��د، س��اخت اتومبیل 
را متوق��ف و کارگ��ر خودروس��از را از بیمه حذف 
می کنند. اگر عیبی در این طرح وجود داشته، باید 

در بین مدیران مسئول به دنبال متهم گشت.
2.طرحاشتراکبدبودهاست.

ط��رح اش��تراک ی��ک ای��ده ن��و و در حمایت از 
مطبوع��ات بود ک��ه در این زمینه ه��م چند مدیر 
مس��ئول، با چند اپراتور متخلف زدوبند می کنند و 
بدون توزیع نشریه، پول می گیرند و درعمل به نوعی 
دزدی می کنن��د. در چنین ش��رایطی باید به دنبال 
راه حل ب��رای پاکیزه کردن موض��وع و پیدا کردن 
مجرم��ان بگردیم و راهکارهای مناس��ب تر اجرایی 
ارائ��ه کنی��م؛ نه فردی را ک��ه ایده ن��و ارائه کرده، 

محاکمه کنیم؟
3.طرحرتبهبندیبداست.

خداوند هم انس��ان ها را رتبه بندی کرده اس��ت. 
بدون شک، تبعیض کار بدی است و خدا و پیغمبر 
و امام و امت هم نمی پس��ندند، اما چه کسی گفته 
رتبه بن��دی بد اس��ت. مگر می ش��ود ش��اگرد اول 
دانشگاه از همان امتیازی برخوردار باشد که آخرین 
نفر برخوردار است؟ تاکنون شما شاگرد ساعی را با 
شاگرد تنبل در یک ترازو گذاشته اید؟ مگر می شود 
یک روزنامه را که حتی تیترزنی را بلد نیست با یک 
روزنامه حرفه ای یکسان دید و مقایسه کرد و برای 

آنها کمک برابر پرداخت کرد؟
4.شیوهپرداختیارانهبداست.

 چرا بد است؟ چون به ما نداده اند یا کم داده اند؛ 
حرف درس��تی اس��ت. باید عدالتی براساس همان 
رتبه بندی و جایگاه هر نش��ریه وجود داشته باشد، 
باید براس��اس یک معیار، یک س��نگ محک، یک 
متر مش��خص، خالصی و ناخالصی عیار یک نشریه 
دیده ش��ود. اگر آن معیارها غلط اس��ت باید برای 
اصاح آنها پیشنهاد داد که متاسفانه هنوز در ارشاد 
کسانی هستند که این بی عدالتی را سلیقه ای دنبال 
می کنند و توجه��ی هم به اعتراض های ما در اداره 

کل مطبوعات داخلی نمی شود.
5.نظارتبداست.

 نظارت بر چه چیز و چه کسی بد است؟
- آیا تاکنون حتی یک نوبت پروانه مدیرمسئولی 

که حقوق خبرنگار را می خورد باطل شده است؟
- آیا ب��ر موضوع اجاره دادن روزنامه ها ازس��وی 

مدیرمسئولان نظارت کرده اند؟

- آی��ا بر روزنامه های بی کیفیت با بدترین کمیت 
چاپ و با تیراژ چندتایی و صددرصد )کپی پیست( 
که ب��ه اعتماد عمومی جامعه ب��ه مطبوعات لطمه 

زده اند، نظارت کرده اند؟
 - آی��ا یک بار از برخی مدیران مس��ئولی که در 
خان��واده ما به ط��ور معمول بیش��تر از همه مدعی 
هس��تند و هن��وز نمی دانند مطبوع��ات را با کدام 

»ط،ت« می نویسند، نظارتی شده است؟
- آیا مدیرانی که سال هاست، از امتیاز پروانه هایی 
بهره می برند که الفبای آن را نمی دانند هرگز مورد 

پرسش قرار گرفته اند؟
- مدی��ر مس��ئولانی را می شناس��م ک��ه کتاب 
نمی خوانند، تئاتر نمی روند، سفر نکرده اند، با سینما 
و نقاش��ی و موس��یقی و ... بیگانه هس��تند، تجربه 
نیندوخته ان��د، اما یک مدرک لیس��انس از ش��عبه 
فان دانش��گاه دارقوزآبادی بدون حضور در کاس 
و درس و مش��ق دریافت کرده اند و همیشه مدعی 
کس��انی هستند که سرش��ان را پایین می اندازند و 

کارشان را می کنند.
6.تعددتشکلهاوانجمنهابداست.

در این زمینه من هم با برخی از دوستان همصدا 
هستم که نباید هرکس از مادرش قهر کرد، برود و 
یک گروه تش��کیل دهد. باید یکی، دو تشکل اولیه 
را هر دوره با انتخابات سالم تر و اصاح اساسنامه ها 
و نظارت بیش��تر اعضا تقویت و حفظ کرد. تشکیل 
۷ ، ۸ انجم��ن و چندین گروه در عمل خاصیتی تا 
امروز برای اصحاب رس��انه نداشته است. کدام یک 
از این تش��کل ها می توانند مدعی باشند که گلی بر 
س��ر مطبوعات زده اند؛ ج��ز گرفتن حق عضویت و 
جلسه خصوصی با این و آن برای معرفی خودشان 

و استفاده از رانت های یواشکی و شخصی...
7.شفافیتبداست.

بله انتشار فهرس��ت کمک ها و یارانه ها بد است، 
چون معلوم می ش��ود که به ما چقدر کمک شده و 
زیرمیزی و رومیزی گرفتیم. این فریاد کسانی است 
که در این س��ال ها کمک های میلیاردی و میلیون 
دلاری گرفتن��د. معاونت مطبوعاتی اگر همین یک 
کار را به عن��وان کارنام��ه ارائه کن��د و ادامه دهد، 
نمره قبول��ی می گیرد. تازه یادمان باش��د که همه 
فهرس��ت های این ۴۰ سال گذش��ته منتشر نشده 
اس��ت، حواله ه��ای کاغذ و فیلم و زین��گ در دهه 
۶۰ و ۷۰ منتشر نش��ده است، کمک های مالی در 
زمان انتخابات اخیر و قبلی ها منتش��ر نشده است، 
اما همین یک بخش کوچک مربوط به ۷ ، ۸ س��ال 
گذشته که منتشر ش��د، معلوم کرد آن کمک های 
۷۰۰ هزار دلاری و یک میلیون دلاری و میلیون ها 

تومان دیگر به چه کسانی داده شده است.
8.نامزدهایقبلیوفعلیبدهستند.

اتهام زنی اگر بدترین ش��یوه عالم و آدم نباش��د، 
دست کم به گفته امام صادق )ع( حرمت مسلمان و 

هر انسانی از کعبه کمتر نیست.
9.چرااینهمهنامزدشدهاند؟

یکی جوان اس��ت و عاقه دارد که مطرح ش��ود، 
چه عیبی دارد؟

یکی عاقه مند و پرشور است و می خواهد باز هم 
تاش کند و خودش را نشان دهد، چه عیبی دارد؟

یکی در انتخابات  دیگر چند رأی بیش��تر نیاورده 
اما می خواهد باز هم ش��انس خود را امتحان کند، 

چه عیبی دارد؟
یکی انس��ان بسیار خوبی اس��ت اما در مدیریت 

فان جا به نظر شما ضعیف بوده، چه عیبی دارد؟
یکی نامزد می ش��ود که فقط نامزد شده باشد، از 

لغت نامزد خوشش می آید.
یکی نامزد می ش��ود که دیده شود و بقیه نامش 

را بشنوند و بدانند هست و بعد هم انصراف بدهد.
یکی نامزد می ش��ود تا از فهرس��ت یارانه حذف 

نشود.
یکی نامزد می شود که بعد نانی به دیگری قرض 

بدهد و بگوید به نفع تو خارج شدم.
یکی چن��د دوره نماینده ب��وده و حالا هم نامزد 
می ش��ود، خواس��تید رأی بدهید، نخواستید رأی 
ندهید. همه خوش��بختانه رس��انه دارید؛ نظرتان را 
مکتوب کنید، درباره کارشان نظر بدهید؛ هیچ کس 

بد نیست.
10.نگرانیبداست.

 نگران باش��ید که در این بازی کسی رأی بیاورد 
ک��ه بعد چراغ بردارید و دنبال قبلی ها بگردید. باید 
مدیران مس��ئول به عنوان پیش��گامان فرهیختگی 
جامعه با دس��ت کم م��درک تحصیلی لیس��انس، 
به دنبال فرد توانا، از خود گذش��ته، کارآمد و بدون 
غرض و مرض باش��ند؛ چندتا سراغ دارید؟ معرفی 

کنید، رأی من مال شما.
11.میتوانصدتایدیگرهمنوشت....

�اما�راه�حل�و�پیشنهاد��
 ۱. چه کس��انی آماده هس��تند که بنویسند کل 
یارانه های ارشاد قطع تا ماندگاری مطبوعات معلوم 
ش��ود و دوغ و دوش��اب خودش را نش��ان دهد. تا 
روزی که ما به دنبال یک ریال و چند میلیارد ارشاد 

باشیم، مطبوعات آزاد و توانمند نخواهیم داشت.
۲. خواه��ش کنیم که ارش��اد کل یارانه ها را در 
ایجاد یک زیرس��اخت مانند یک مدیا سنتر هزینه 
کند و به هیچ روزنامه و نش��ریه ای چند سال یارانه 
داده نشود و بعد یک مکان در اختیارش قرار گیرد 
مانند مس��کن مهر؛ زمین هم که مال دولت اس��ت 

و مجانی.
۳. به جای اینکه بگویی��م آگهی به فان روزنامه 
)حمایت( داده نش��ود، باید گفت ف��ان روزنامه را 
خصوصی و ب��ه کارکنانش واگ��ذار کنید؛ به جای 

ماهی دادن، به آموزش ماهی گیری فکر کنیم.
۴. از مجل��س و دول��ت بخواهی��م ک��ه هم��ه 
روزنامه ه��ای دولتی براس��اس اصل ۴۴ و دس��تور 
رهب��ر معظم انقاب ب��ه بخش خصوص��ی واگذار 

شوند؛ ایران، همشهری و ...
۵. تنه��ا روزنام��ه ای ک��ه در تاری��خ مطبوعات 
ای��ران توانس��ت س��هامداری و از دولت ج��دا و به 
کارکنانش واگذار ش��ود، روزنام��ه صمت بوده که 
متاسفانه از طرف همین ۲ ، ۳ روزنامه خصولتی ها 
و خصوصی ه��ای یارانه بگیر و وابس��ته ب��ه افراد و 

گروه های خاص بیش��تر مورد حمله ق��رار گرفت، 
اما همین روش س��هامداری می تواند به عنوان الگو 
در بقیه روزنامه ها مانند ایران، همشهری، شهروند، 
حمایت، خراسان، جام جم، فرهیختگان، اطاعات، 

کیهان و... مورد استفاده قرار گیرد.
۶. بای��د جلوی انتش��ار همه نش��ریه های داخلی 
سازمان های دولتی، هواپیمایی ها و... که بیشترین 

آگهی را می گیرند، بدون استثنا گرفته شود.
۷. بای��د نماینده مدیران مس��ئول بتواند با تغییر 
اختیارات قانونی درباره کاغذ و یارانه و... به ارش��اد 

تذکر بدهد و در اصاح قوانین تاش کند.
۸. نماینده مدیران مس��ئول بای��د بتواند مافیای 
توزی��ع را افش��ا و از ای��ن فرصت ب��رای گفت وگو 
و مصاحب��ه ب��ا رس��انه ها اس��تفاده کن��د و درباره 

کیوسک ها با شهرداری به گفت وگو بنشیند.
۹. مطبوع��ات ب��ه خواننده نیاز دارن��د. مهم تر از 
مس��ئولان، مردم هس��تند که به مطبوعات اعتماد 

ندارند و نمی خرند و نمی خوانند.
۱۰. تنها راه بازگش��ت مردم به سمت مطبوعات، 
آزادی مطبوعات است. نماینده مدیران مسئول باید 
بتوان��د بقی��ه را قانع کند که به ه��ر چیزی گیر و 

اخطار ندهند و به دادگاه نفرستند.
۱۱. نماین��ده مدیران مس��ئول در هیات نظارت 
باید مدیر، توانمند، باسواد و حرفه ای باشد و بتواند 
با یک نگاه دوغ و دوشاب را در مطبوعات تشخیص 
دهد. مدیر کوتوله نمی تواند نماینده چندهزار مدیر 

مسئول باشد.
۱۲. در مجل��س ۳ نماین��ده )آقای��ان وکیل��ی، 
کواکبیان و حضرتی( رس��ما با کمک مطبوعاتی ها 
رأی آورده ان��د و مطرح ش��دند؛ تاکنون چه کاری 

برای مطبوعات کردند؟
۱۳. در ماجرای اخیر روزنامه ابتکار که خود آقای 
وکیلی در هیات نظارت اس��ت، هی��ات به روزنامه 
ابت��کار اخطار می دهد و روزنامه هم مس��ئولیت را 
گ��ردن خبرنگار می ان��دازد، در حالیکه در گزارش 

واقعا هیچ چیز خاصی وجود نداشت.
۱۴. قانون اصاح ش��ود؛ حداکث��ر دو دوره برای 
ه��ر کس با دو دوره تنفس تا جوان ترها هم بتوانند 

توانایی خود را نمایش دهند.
۱۵. ح��الا ب��ا این ش��رایط خ��دا وکیلی چه کس��ی 
می خواهد نامزد باشد. شما خودتان به کسانی که الفبای 
بح��ث را در کار گروهی و در ای��ن کمپین ها نمی دانند 
رأی می دهید؟ به کسی که یک بار به او اعتماد کردید 
اما او بودجه چند میلیاردی انتخابات ریاست جمهوری 
را بین خود و چند رفیقش تقسیم کرد رأی می دهید؟ 
به کس��ی که یک روزنامه هزار نس��خه ای با دو کارمند 
را نمی توان��د اداره کن��د رأی می دهید؟ به کس��ی که 
فقط فحاش��ی می کند رأی می دهید؟ به کس��ی که در 
ظاه��ر حرفی می زن��د و در باط��ن کار دیگری می کند 
رأی می دهید؟ به کس��ی که تحمل شنیدن ندارد رأی 
می دهید؟ به کسی که منافع فردی را به منافع جمعی 

ترجیح می دهد رأی می دهید؟
مواظب باشیم؛ هرانتخابات دانایی جمعی ما را به 

امتحان می گیرد. والسام.

مدیران مسئولی که خیلی مسئول هستند

پیشنهاد می شود، کل یارانه ها در ایجاد یک زیرساخت مانند یک مدیا سنتر هزینه شود و به 
هیچ روزنامه و نشریه ای چند سال یارانه داده نشود و بعد یک مکان در اختیار هر نشریه قرار 

گیرد مانند مسکن مهر؛ زمین هم که مال دولت است و مجانی

از مجلس و دولت بخواهیم 
که همه روزنامه های دولتی 

براساس اصل ۴۴ و 
دستور رهبر معظم انقلاب 
به بخش خصوصی واگذار 

شوند 

تنها روزنامه ای که در 
تاریخ مطبوعات ایران 

توانست سهامداری و از 
دولت  جدا و به کارکنانش 

واگذار شود، روزنامه 
صمت بوده 

 باید جلوی انتشار 
همه نشریه های داخلی 

سازمان های دولتی، 
هواپیمایی ها و... که 

بیشترین آگهی را 
می گیرند، بدون استثنا 

گرفته شود
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استفاده از بتن غلتکی در 
محوطه سازی پست برق

برای نخس��تین بار در صنعت برق کش��ور با 
هدف اج��رای اقتصاد مقاومتی، محوطه س��ازی 
پس��ت ۴۰۰ ب��ه ۶۳ کیلو ولت هات��ف اصفهان 
ب��ا صرفه جویی ۷۵۰میلیون تومانی با س��یمان 

غلتکی اجرا شد.
به گ��زارش واح��د مرکزی خب��ر، مدیرعامل 
ش��رکت برق منطقه ای اصفهان ب��ا بیان اینکه 
حجم کار قابل اجرا در پس��ت ۴۰۰ به ۶۳ کیلو 
ول��ت هاتف ۱۷هزار متر مرب��ع بوده که تاکنون 
۱۳هزار متر مربع روس��ازی شده، گفت: برآورد 
هزینه کل روس��ازی حدود ۵۵۰میلیون تومان 
بوده که نس��بت ب��ه هزینه اجرای روس��ازی با 
آسفالت که بیش از یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
تومان اس��ت، ۷۵۰میلیون توم��ان صرفه جویی 

شده است.
موس��ی رضای��ی اف��زود: این طرح ب��ا هدف 
صرفه جوی��ی در هزینه ها، اس��تفاده از فناوری 
جایگزین آس��فالت و اجرای اقتصاد مقاومتی با 
هم��کاری گروه پژوهش��ی فناوری های نوین در 
مهندس��ی عمران دانشگاه صنعتی اصفهان اجرا 

شده است.
وی مزایای استفاده از این نوع بتن را افزایش 
مقاومت خمشی و استحکام سازه ای، دوام بیشتر 
در براب��ر ش��رایط آب و هوایی گرم، دوس��تدار 
محیط زیس��ت به دلیل اس��تفاده نکردن از قیر، 
عمر مفید تا ۳ برابر روس��ازی آسفالتی سنتی، 
کاهش ضخامت لایه های روسازی، هزینه اجرای 

کمتر و سرعت اجرای یکسان بیان کرد.
مدیرعامل ش��رکت برق منطق��ه ای اصفهان 
افزود: پس��ت ۴۰۰ به ۶۳ کیل��و ولت هاتف در 
زمینی به وس��عت ۲۵هکتار در ش��رق اصفهان 
و در کیلومت��ر ۵۵ ج��اده اصفهان – کوهپایه با 
اعتب��ار ارزی بیش از ۲۲میلیون ی��ورو و ریالی 
۱۱۲میلی��ارد ریال با تس��هیلات بانک توس��عه 
 اس��لامی تاکنون ۹۰درصد پیش��رفت داش��ته

است.

 بخشنامه های متعدد
 مانع صادرات

بخش��نامه های متعدد، مانع صادرات شده اند. 
مدی��ر اجرایی انجم��ن تولیدکنندگان کاش��ی 
و س��رامیک درب��اره مش��کلات پی��ش پ��ای 
تولیدکنن��دگان کاش��ی و س��رامیک ب��ا بیان 
این مطلب عن��وان ک��رد: درحال حاضر یکی از 
مهم تری��ن موان��ع صادراتی در حوزه کاش��ی و 
سرامیک، بخشنامه ای است که دولت بر سر راه 

تولیدکنندگان قرار می دهد. 
به گ��زارش روزگار معدن، بهن��ام عزیززاده با 
اشاره به اینکه برنامه ریزی داخلی برای صادرات 
به هیچ وجه مناس��ب نیست، عنوان کرد: گویی 
از س��وی دست اندرکاران به گونه ای برنامه ریزی 

شده که صادراتی انجام نشود. 
ب��رای مث��ال در زمینه ص��ادرات، بحث الزام 
پیمان سپاری مطرح شده است و صادرکنندگان 
مجبور هستند ارز خود را به دولت تحویل دهند. 
مدی��ر اجرایی انجمن تولیدکنندگان کاش��ی 
و س��رامیک ادامه داد: از س��وی دیگر، مش��کل 
حمل ونقل و نبود زیرس��اخت ها وجود دارد که 
صادرات را ب��ا کندی روبه رو کرده، در حالی که 
برای تسهیل صادرات بیشتر در کشور، باید ساز 

کار و زیربناهای آن را نیز مهیا کنیم. 
از ای��ن رو می طلب��د ک��ه ب��رای ص��ادرات، 
تسهیلات ویژه ای در نظر گرفت و زمینه حضور 
در نمایشگاه های مختلف را به طور رایگان برای 

آنها مهیا کرد. 
عزی��ززاده در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: ام��ا 
درحال حاض��ر موض��وع ب��ر عک��س ش��ده و با 
قوانی��ن گمرکی زی��اد، موانع بیش��ماری پیش 
پ��ای صادرکننده ایج��اد کرده اند ی��ا الزام های 
دس��ت و پاگی��ر ب��رای صادرکنن��ده در نظ��ر 
گرفته ان��د. با این همه موانعی که ایجاد ش��ده، 
 ک��دام تولیدکنن��ده ق��ادر به ص��ادرات خواهد

 بود؟
مدیر اجرایی انجمن تولیدکنندگان کاش��ی و 
سرامیک با اش��اره به اینکه حمایت از صادرات 
نباید در حد شعار مطرح شود بلکه باید در عمل 
از صادرکنن��ده حمایت کرد، گفت: ما در زمینه 
مشکلات صادرات کاشی و سرامیک با مسئولان 
دولتی مختلف جلس��ه برگ��زار کرده ایم که در 
نهایت همگی فقط همدردی می کنند. ما نیاز به 
همدردی نداریم بلکه نیازمند حل مشکلات مان 

هستیم. 
عزیززاده در ادامه خاطرنش��ان کرد: زمانی که 
پیگیر نتیجه جلسه ها می شویم عنوان می کنند 
ک��ه در حال پیگیری هس��تیم ام��ا موضوع این 
اس��ت که امکان حل مشکل وجود ندارد. با این 
فضای کس��ب و کار ایجاد شده، نمی توان تولید 

و بازارداری کرد.

روی خط خبر

از ابت��دای امس��ال ت��ا کنون ح��دود ۴۰ درصد به نرخ گچ در کش��ور 
افزوده ش��ده اس��ت. این مطلب را ابوالفضل اقبالیون، عضو هیات مدیره 
انجمن گچ ایران اظهار کرد: در کل، وضعیت بازار گچ بس��تگی به شرایط 
ساختمان س��ازی در کش��ور دارد و درحال حاضر مسکن و ساخت وساز 
وضعیت مناس��بی ندارد. از این رو بازار گچ نس��بت به گذش��ته از لحاظ 
مصرف و میزان تقاضا با افزایش خاصی روبه رو نبوده اما هزینه ها در سال 
جاری بس��یار افزایش یافته اس��ت. به گزارش روزگار معدن، اقبالیون در 
ادامه با اش��اره به افزایش نرخ جانبی گچ، عنوان کرد: از ابتدای امس��ال، 
ن��رخ پاکت ها ۳.۵ برابر افزایش یافت��ه و از آنجا که جنس پاکت های گچ 

از جنس پلی پروپیلن )مواد پتروش��یمی( اس��ت، نرخ آن بیش از ۳ برابر 
افزایش یافته که این موضوع، افزایش نرخ گچ را نیز باعث ش��ده اس��ت. 
وی در پاس��خ به این پرسش که آیا از پاکت های کاغذی همانند سیمان 
اس��تفاده نمی کنید، گفت: درحال حاضر به دلیل گران شدن پاکت های 
کاغذی، استفاده از آن صرفه اقتصادی ندارد، حتی سیمانی ها هم از کاغذ 
برای بس��ته بندی اس��تفاده نمی کنند، مگر برای صادرات به کشورهای 
عربی که استاندارد آنها پاکت های کاغذی است. سیمانی ها هم به تازگی 
به پاکت هایی که ما مورد اس��تفاده قرار می دهیم، روی آورده اند اما نرخ 
گچ پایین است. بنابراین اگر پاکت آن نیز کاغذی باشد، ممکن است نرخ 

پاکت از نرخ خود گچ هم بالاتر برود. وی در ادامه یادآور شد: به هر صورت 
ب��رای پاکت های گچ، هم اکنون هیچ س��همیه ای نداریم، در حالی که تا 
پیش از این سهمیه داشتیم. وی در پاسخ به این پرسش که آیا پاکت های 
گ��چ را نمی توان با مواد ارزان تر تهیه کرد، گف��ت: گزینه دیگری نداریم 
یعنی پاکت ها باید از جنس مواد پلاستیکی یا کاغذی باشند که هر دو از 
پلی پروپیلن گران تر هس��تند. اقبالیون ادامه داد: از سوی دیگر این گونه 
نیس��ت که بتوان ب��ه صورت فله ای گچ را بار ک��رد. حمل و تخلیه فله ای 
از نظر محیط زیس��ت مشکل دارد و ش��هرداری اجازه تخلیه نمی دهد. از 
سوی دیگر در مصالح فروشی ها امکان تخلیه فله ای وجود ندارد و خاک را 

هم به صورت کیس��ه ای جابه جا می کنند یعنی حمل فله ای وجود ندارد. 
ای��ن عضو هیات مدیره انجمن گچ ایران گفت: موضوع دیگر، افزایش نرخ 
قطعات یدکی، لاستیک و... کارخانه هاست. البته موضوع دیگر، افزایش 
کرایه های حمل ونقل اس��ت. از ابتدای امسال حدود ۷۰ درصد به کرایه 
حمل اضافه ش��ده است. از سوی دیگر نرخ س��نگ معدن افزایش یافته 
اس��ت. اقبالیون در ادامه خاطرنش��ان کرد: موضوع دیگر این است که در 
گذش��ته، فروش به صورت اعتباری بود، به عبارت دیگر حدود ۴ تا ۵ ماه 
طول می کشید که پول به دست ما برسد اما از زمانی که با افزایش نرخ ارز 

روبه رو شدیم، مجبوریم فقط خرید نقدی انجام دهیم. 

افزایش ۴۰درصدی نرخ گچ

توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

لیکای اصل ، با حمل ۲۰۴۰ ۱۵×۲۰×۵۰ بلوک لیکا ۱۵

لیکای اصل ، با حمل ۲۵۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک لیکا ۲۰

درجه۱، بدون حمل ۵۶۰ ۷×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۷

درجه ۱، سبک، بدون  حمل ۹۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

درجه۱، سنگین ، بدون  حمل ۶۶۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

نرخانواعسیمانوپودرسنگنرخانواعبلوکسیمانی
توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

بدون حمل ۱8۰۰ کیسه پودر سنگ  ۲۵ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰ کیسه پودر سنگ  ۱۵ کیلویی

بدون حمل ۱۴۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۵۰ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۴۰ کیلویی

با حمل – کامیون روز کیسه سیمان آکبند پوزولان تهران

   

کریستال  ایرانی قابل رقابت با همتایان اروپایی است
موانع و مشکلات صنعت کریستال در کشور 

  ام��روز، ای��ران در تولید ظروف کریس��تالی 
جهان، اگر جایگاه نخس��ت را نداشته باشد، به طور 
قطع در رده دوم قرار دارد و در خاورمیانه نیز رتبه 
نخس��ت را چه به لحاظ حجم و چه از نظر کیفیت 
و تنوع طرح و رنگ به خود اختصاص داده اس��ت. 
البته مهد صنعت کریس��تال، اروپاست و نخستین 
بار این صنعت در انگلس��تان ش��کل گرفت. پس از 
آن به کشورهای اروپای شرقی از جمله چکسلواکی 
س��ابق راه یافت. کریس��تال در واق��ع بخش زیبای 
شیشه است، به همین دلیل با شیشه های معمولی 
تفاوت دارد. درحال حاضر، ظرفیت اش��تغال صنعت 
کریس��تال بیش از ۵۰۰ نفر اس��ت اما نیمی از آن 
در قالب اش��تغال مس��تقیم فعال است. از مجموع 
محص��ولات ب��ازار کریس��تال، ۷۰ درص��د مربوط 
به تولیدات داخلی اس��ت و ۳۰ درص��د در اختیار 

برندهای خارجی است.
به گ��زارش خبرگزاری صدا و س��یما، اس��تفاده 
از ظروف و تزئینات کریس��تالی ب��ه عنوان کالایی 
لوکس در دوره های مختل��ف، همواره بین ایرانیان 
مرس��وم بوده و در یک دهه گذشته به دلیل تغییر 
ذائق��ه و فرهنگ مصرف و همچنی��ن تولید متنوع 
کالاهای مصرف��ی در این صنعت، نه تنها به عنوان 
کالای��ی لوکس، بلکه به عنوان بخش��ی از ظروف و 
ملزومات مصرفی در بی��ن خانواده های ایرانی رواج 
یافته اس��ت. هر چند مهد کریستال صنعتی، اروپا 
بوده و تا حدود یک دهه پیش بازار کریستال کشور 
ب��ه طور کام��ل در اختیار کش��ورهای تولیدکننده 
اروپایی قرار داش��ت اما ب��ا افزایش تقاضای مصرف 
و همچنین وجود ظرفیت ه��ای داخلی برای تولید 
این محصولات، صنعت کریس��تال با راه اندازی یک 
شرکت تولیدی به طور جدی در کشور شکل گرفت 
و در چند س��ال گذش��ته به یکی از رقیبان مالکان 
اصلی ای��ن صنعت در جه��ان تبدیل ش��د. با این 
حال، به دلایل متعدد از فرهنگ نادرس��ت مصرف 
و خرید گرفته تا مش��کلات متعددی که پیش روی 
صنعت کشور از جمله این صنعت وجود دارد، هنوز 
نتوانس��ته از تمام ت��وان و ظرفیت تولیدی خود در 

راستای اهداف اقتصادی کشور بهره ببرد. 
وضعیت صنعت کریستال �

نخس��تین بار این صنعت در انگلس��تان ش��کل 
گرفت و پس از آن به کش��ورهای اروپایی شرقی از 
جمله چکس��لواکی سابق راه یافت و در آنجا رشد و 
توسعه یافت. کشورهای دیگری نظیر آلمان، ایتالیا 
و لهس��تان نیز در این صنع��ت صاحب نام بودند اما 
درحال حاض��ر، به جز کش��ور چک که بخش عمده 
تولید محصولات کریستالی را بر عهده دارد و ایران 
نیز یکی از مشتریان اصلی محصولات آن است، در 
کشورهای دیگر از بین رفته است؛ مثل لهستان که 
درحال حاضر در تولید کریستال فعالیتی ندارد یا با 
ظرفی��ت محدود و به واس��طه چند کارگاه کوچک 
مثل آلمان و ایتالیا کریستال خود را تولید می کند 
اما در کنار آن کش��ورهایی همچون چین و ترکیه 
نی��ز به این صنع��ت ورود کرده اند با این تفاوت که 
تمام محصولاتی ک��ه چین تولید می کند از جنس 
شیشه اس��ت اما به نام کریستال به مشتری عرضه 

می شود. 
در کش��ور م��ا نیز طی ۲ دوره )ی��ک دوره پیش 
از انق��لاب و حدود س��ال ۱۳۴۵ و ی��ک دوره پس 
از انق��لاب و در دهه ۶۰( ب��رای ایجاد این صنعت 
در کش��ور تلاش شد اما در هر ۲ دوره، این صنعت 
ب��ا ناکامی روبه رو ش��د. بار دیگر اواس��ط دهه 8۰ 
زمینه تولید محصولات کریستالی با راه اندازی یک 
ش��رکت ایجاد شد که در س��ال ۱۳8۶، با دریافت 
پروانه بهره برداری، فعالی��ت خود را در قالب تولید 
کریستال های ماشینی و نیمه اتوماتیک آغاز کرد. در 
سال ۱۳۹۴ نیز با ورود به بازار شیشه های کریستال 
دمش��ی و دس��تی و ایجاد ۴ کوره جدید، به تولید 

ظروف و قطعات کریستالی لوستر و شیشه های یک 
پوست، دو پوست و سه پوست پرداخت که با وجود 
عمر کوتاه این صنعت در کشور، اگر ایران در تولید 
ظروف کریس��تالی جهان جایگاه نخست را نداشته 
نباش��د، در رده دوم ق��رار دارد و در خاورمیانه نیز 
رتب��ه نخس��ت را چه به لحاظ حج��م و چه از نظر 
کیفیت و تنوع طرح و رنگ به خود اختصاص داده 
اس��ت. به همین دلیل محصولات کریستالی ایران 
درحال حاض��ر قدرت رقابت ب��ا صاحبان اصلی این 
صنعت را دارد و می تواند در صورت حمایت، ارزش 

صادراتی بسیار زیادی برای کشور به ارمغان آورد.
تفاوت شیشه بلور و شیشه کریستال �

صنعت شیش��ه در بخ��ش ش��کل دهی به چند 
گروه ش��امل شیش��ه های بلور، شیشه های نشکن، 
شیش��ه های آزمایشگاهی، شیش��ه های ساختمانی 
و شیشه های کریس��تال تقسیم می شود که شیشه 
کریس��تال در واقع بخش زیبای شیش��ه است. به 
همین دلیل با شیش��ه های معمول��ی تفاوت دارد و 

این تفاوت ها این موارد را شامل می شود: 
ظرفیت اشتغال در صنعت کریستال �

با توجه به تعداد ش��رکت  ها و کارگاه های موجود 
در ای��ن صنعت، ظرفیت اش��تغال این بخش بیش 
از ۵۰۰ نف��ر اس��ت که درحال حاض��ر نیمی از این 
اشتغال در قالب اش��تغال مستقیم فعال است و به 
دلیل مش��کلاتی که این صنعت با آن روبه رو است، 
امکان اس��تفاده از ظرفیت واقعی اشتغال در تولید 
کریستال وجود ندارد، اما اگر این صنعت نوپا که در 
زمره صنایع کوچک و متوس��ط است مورد توجه و 
حمایت قرار گیرد و توسعه یابد، چند برابر ظرفیت 
فعلی، ام��کان ایجاد اش��تغال را در کش��ور فراهم 
می کند چراکه ایجاد اش��تغال در کش��ور بر عهده 
بنگاه های کوچک و متوس��ط اس��ت و تا زمانی که 
این بنگاه ها رشد نکنند و حمایت نشوند، نمی توان 
انتظار داش��ت مشکل اش��تغال در کشور حل شود. 
همچنی��ن، میانگین س��نی نی��روی کار در صنعت 
کریستال ۲۶ سال است که جوان بودن نیروی کار 

در این صنعت یک مزیت مهم به شمار می رود.
سهم تولید داخلی از بازار کریستال �

از مجموع محصولات بازار کریس��تال، ۷۰ درصد 

مربوط به تولی��دات داخلی و ۳۰ درصد در اختیار 
برندهای خارجی است اما مشکلی که در این حوزه 
وج��ود دارد این اس��ت که اجناس داخل��ی نیز با 
نام برندهای خارجی در بازار به فروش می رس��ند 
و این موضوع یکی از عمده ترین مش��کلاتی است 
که تولید کریس��تال داخلی با آن روبه رو است، در 
حالی که بس��یاری از محص��ولات داخلی به لحاظ 
کیفیت و تنوع طرح و رنگ نس��بت به محصولات 
خارجی پیش��تاز هس��تند. از همه مهم تر، بخشی 
از محصولات��ی ک��ه در بازار به فروش می رس��د از 
راه قاچاق وارد کش��ور شده اس��ت که تفاوت آمار 
س��ازمان تجارت جهانی با آمار گمرک کشور، این 
موضوع را تصدیق می کند یا محصولات شیش��ه ای 
چینی است که به نام کریستال در اختیار مشتری 

قرار می گیرد.
سهم در صادرات غیرنفتی �

در ش��رایط فعل��ی که فق��ط ح��دود ۵۰ درصد 
ظرفی��ت تولید کریس��تال کش��ور مورد اس��تفاده 
قرار گرفته اس��ت، این صنعت ح��دود ۱۵ میلیون 
دلار ارزآوری برای کش��ور دارد و کشورهای اصلی 
هدف صادراتی نیز متاس��فانه چند کشور همسایه 
هس��تند؛ هرچند صادرات بسیار کمی نیز به برخی 
کش��ورهای اروپایی انجام می شود اما رقم چندانی 
را در ص��ادرات این محص��ول دربرنمی گیرد. حال 
اگر این صنعت مورد حمایت باش��د و تمام ظرفیت 
تولید آن در کش��ور به کار گرفته ش��ود، کریستال 
ایرانی می توان��د تمام منطقه خاورمیانه، اوراس��یا، 
آسیای جنوب شرقی و حتی بخشی از بازار مصرف 
کشورهای اروپایی را در اختیار بگیرد چراکه امروز، 
دانش فنی این صنعت در کشور وجود دارد و هیچ 
تفاوتی با کش��ورهای س��رآمد در این حوزه وجود 

ندارد.
 مشکلات و آسیب های صنعت کریستال �

مش��کلات و آس��یب هایی که در ح��وزه صنعت 
کریس��تال وجود دارد، تنها ویژه این صنعت نیست 
و تم��ام بنگاه های��ی که در قال��ب صنایع کوچک و 
متوس��ط مش��غول به فعالیت هس��تند به نحوی با 
این مش��کلات روبه رو هستند، به همین دلیل باید 
ابتدا مش��کلات کلان در حوزه صنعت بررسی شود 

تا پ��س از آن بتوان به رفع مش��کلات یک صنعت 
پرداخت. در همین زمینه، می توان این مش��کلات 
را به عنوان مش��کلات کلان حوزه صنعت از جمله 

صنعت کریستال بررسی کرد: 
- ضعف نظام بانکی: متاسفانه به دلیل مشکلات 
نظ��ام بانکی در بازگش��ت ارز صادرکنن��دگان، در 
۱۰ س��ال گذش��ته روند صادرات در صنعت شیشه 
و کریس��تال روز به روز کاهش پی��دا کرده که این 
موضوع عاملی ب��رای کاهش یا توقف تولید در این 
صنعت است. به همین دلیل، نخستین بازار صنعت 
کریس��تال را که امریکا و حوزه اروپاست، از دست 
داده ایم و در خاورمیان��ه نیز بخش عمده ای از این 

بازار از بین رفته است.
- ضع��ف ش��بکه حمل ونق��ل و نظ��ام بیمه ای: 
از آنج��ا ک��ه محص��ولات کریس��تال ج��زو کالای 
لوکس به ش��مار می روند، بیمه و ش��بکه مناس��ب 
حمل ونقل، یکی از پی��ش نیازهای اصلی صادرات 
در این حوزه اس��ت اما متاس��فانه این ش��رایط در 
کش��ور برای صادرات کالای لوکس و گران قیمتی 
همچون کریس��تال وج��ود ندارد. در واقع، بس��تر 
 صادراتی برای این صنعت در کش��ور شکل نگرفته 

است.
- پیوند نیافتن آموزش با صنعت: پیوند آموزش با 
صنعت یکی از مهم ترین اصول در تولید رقابت پذیر 
است اما متاسفانه در کشور ما آموزش با نیاز صنایع 
فاصله بس��یاری دارد و به جای تربیت تکنس��ین و 
نی��روی کار ماهر، به مدرک گرای��ی روی آورده ایم. 
ب��ه همین دلیل بس��یاری از نیروهای تحصیلکرده، 
کارب��رد و کارآی��ی چندانی برای ایج��اد تحول در 

صنعت کشور ندارند.
 بنابرای��ن، ارزش  فرهن��گ کار بای��د به گونه ای 
در کش��ور تعریف ش��ود که بتوان آم��وزش را نیز 

مهارت محور، تخصص محور و کاربردی ارائه داد.
- ضع��ف در فرهن��گ خری��د و مص��رف: یکی 
از مش��کلات مهم دیگری که به  وی��ژه در صنعت 

کریستال وجود دارد، ضعف فرهنگی است. 
هنوز بیش��تر مردم گمان می کنن��د که جنس 
خارج��ی کیفیت بهت��ری دارد، در صورتی که اگر 
ظروف کریس��تالی تولید داخل و مش��ابه خارجی 

را کن��ار هم قرار دهید تش��خیص اینکه کدام یک 
داخلی و کدام یک خارجی اس��ت، بس��یار مشکل 
است و چه بسا جنس داخلی کیفیت بهتری دارد. 
همین موضوع باعث شده تا اجناس تولید داخل به 
نام برندهای خارجی از جمله چک و با نرخ بالا به 
مردم عرض ش��ود. در این راستا، لازم است اصلاح 
الگوی مصرف از سوی رسانه های جمعی به منظور 

تغییر ذائقه و فرهنگ جامعه شکل بگیرد.
- دیپلماس��ی ضعی��ف اقتص��ادی: وابس��ته های 
بازرگانی دستگاه دیپلماسی، هیچ تجربه و تخصصی 
برای کم��ک به بازرگان و تاجر ایران��ی ندارند و از 
آنجا که بنگاه های کوچک و متوسط نیز به تنهایی 
نمی توانند بازاریابی کرده و سایر اقدامات مرتبط با 
تجارت خارجی را انجام دهند، نتوانسته اند در بحث 

صادرات موفق عمل کنند. 
بنابراین، اگر ش��عارمان تولی��د صادرات محور و 
توس��عه صادرات غیرنفتی اس��ت، یک دیپلماسی 
قوی اقتصادی برای اس��تفاده از ظرفیت بنگاه های 
رقابت پذی��ر و صادرات مح��ور، یک��ی از نیازه��ای 
 ای��ن صنع��ت و س��ایر صنایع کوچک و متوس��ط

است.
جمع بندی �

صنعت کریس��تال را می توان یکی از صنایع نوپا 
در کش��ور به شمار آورد که در زمره صنایع کوچک 
و متوسط قرار می گیرد و از آنجا که دانش فنی این 
صنعت تا چند س��ال گذشته در اختیار چند کشور 
محدود اروپایی بود، ورود به این حوزه و بهره گیری 
از دان��ش فنی و فن��اوری روز دنیا در این صنعت و 
قدرت رقابت تولید داخلی این محصول با برندهای 
مطرح جهانی کریس��تال در م��دت عمر کوتاه این 
صنعت در کشور، یکی از موفقیت ها و دستاوردهای 

حوزه صنعت به شمار می رود. 
حال از آنجا که این صنعت ظرفیت اشتغالزایی و 
صادرات بالا و همچنین بازار گس��ترده ای در جهان 
دارد، می توان��د به عنوان یکی از ظرفیت های تولید 
صادرات مح��ور کش��ور مورد توج��ه و حمایت قرار 
گیرد و لازمه این امر، رفع مشکلات تولیدکنندگان 
کریس��تال و فراهم کردن بستر تولید و صادرات در 

این صنعت است. 
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 دانشگاه و صنعت فولاد
 به یک اندازه مقصرند

محمدحسینبصیری
استاددانشگاه

یکی از عواملی که سبب شکل گیری واحدهای 
غیراصولی فولادی در سطح کشور شده، بیگانگی 
دانش��گاه با صنعت فولاد است. فولادسازی یک 
صنعت پیچیده است که نیازمند فناوری هایی در 

سطوح بالاست. 
صنع��ت فولاد فقط اس��تخراج س��نگ آهن از 
مع��دن و تبدی��ل آن به ش��مش فولاد نیس��ت 
بلکه نخس��تین گام به شمار می رود و مسیر فنی 

پیچیده ای را باید در این صنعت طی کند. 
بنابرای��ن با توج��ه ب��ه پیچیدگی های صنعت 
فولاد می توان ادعا کرد که در صنعت فولاد هیچ 

پیشرفت خاصی روی نداده است.
 ما میلیون ها تن سنگ آهن که از مواد معدنی 
کمیاب جهان اس��ت را ب��ا میلیاردها متر مکعب 
گاز به مصرف می رس��انیم تا سنگ آهن را تبدیل 

به شمش فولاد کنیم. 
در نهایت کش��ورهای صاحب فن��اوری از این 
بسته کم حجم به نام شمش که ۴۰۰ متر مکعب 
گاز و چندی��ن تن س��نگ آهن در آن به مصرف 
رسیده، اس��تفاده می کنند و با انجام این فرآیند 
ما هم خوشحال هستیم که صادرات فولاد کشور 
در حال افزایش است. اما واقعا چرا نباید در این 
صنعت، پیش��رفت واقعی داش��ته باشیم؛ به این 
دلیل که در بخش فولادهای آلیاژی که در موارد 
خ��اص کاربرد دارن��د و می توانن��د ارزش افزوده 
زیادی برای کشور داشته باشند، فعالیت چندانی 
نش��ده و دانش��گاه ها با این موضوع بسیار بیگانه 

هستند.
تع��داد واحدهای فولادس��ازی و تناژ تولید در 
کش��ور روز به روز در حال افزایش است اما باید 
اذعان ک��رد در صنعت فولاد توس��عه به معنای 
علمی و فناوری روی نداده چراکه فقط به تعداد 
واحدهای فولادی افزوده ش��ده اس��ت، در حالی 
که واحده��ای فولادی بای��د در نزدیکی دریا یا 
رودخانه ایجاد ش��وند چراکه روزانه به میلیون ها 
متر مکعب آب نیاز دارند اما شاهدیم بسیاری از 
طرح ه��ای فولادی در مناطق خش��ک و کویری 

ایجاد شده اند. 
بنابرای��ن یک��ی از دلایلی ک��ه در مکان یابی و 
انتخاب فناوری، مس��یر درستی در صنعت فولاد 
در پیش گرفته نشده به این موضوع بازمی گردد 
که تخص��ص، دانش فنی و عملی در این صنعت 

مورد توجه قرار نگرفته است.
دانش��گاه ها بیش��ترین ت��اش را معط��وف به 
مقاله نویسی و واحدهای فولادی و رقابت خود را 
معطوف به تولید فولاد خام کرده اند، درحالی که 
با بررسی ها و پژوهش هایی در زمینه تولید فولاد 
آلیاژی می توان ارزش افزوده بیشتری خلق کرد. 
اینکه دانش��گاه مس��یر نظری خودش را برود و 
واحده��ای فولادی نیز پایین ترین س��طح تولید 
را هدف قرار دهند، به هیچ وجه ش��رایط ایده آلی 

برای این صنعت نیست.
دانش��گاه باید خ��ودش را به عل��م، فناوری و 
دانش فنی تجهیز کند تا بتواند در مس��یر تولید 
فولاده��ای آلیاژی و خاص که ه��ر تن آن ده ها 
برابر فولاد خام ارزش افزوده ایجاد می کند، پیش 

برود. 
از س��وی دیگ��ر واحده��ای صنعتی نی��ز باید 
دانشگاه را باور داشته باشند – البته درحال حاضر 
صنعت حق دارد دانش��گاه را باور نداشته باشد- 
و از دانش��گاه حمایت کنند و راه حل مش��کات 
فناوری را به داخل دانش��گاه بیاورند تا دانشگاه 
هم بتواند رش��د کن��د. این چرخه بای��د به هم 

متصل شود.
ب��رای  م��وارد  برخ��ی  در  بخ��ش صنع��ت   
حل مش��کلی ب��ه دانش��گاه مراجعه ک��رده اما 
 در نهای��ت ب��ه نتیج��ه مطل��وب دس��ت نیافته

است. 
این بخش معتقد اس��ت که استاد دانشگاه در 
حد تئ��وری به صنعت آگاه��ی دارد و نمی تواند 
گرهی از مش��کات صنعت فولاد بگش��اید و به 
جای دانش��گاه، بخش خصوص��ی که کارخانه دار 
فولاد اس��ت راحت تر می تواند در زمینه علمی و 

فنی به این صنعت کمک کند.
 در زمین��ه تعام��ل نداش��تن ای��ن ۲ بخش با 
یکدیگر، هر دو به یک اندازه مقصر هستند. البته 
دول��ت می تواند جرقه این تعام��ل را بزند یعنی 
از یک س��و دانش��گاه ها به س��مت فنی شدن و 
فعالیت های علمی پیش بروند و از س��وی دیگر 
صنعت، دانشگاه را باور کند و در نهایت دانشگاه 

و صنعت در تعامل با هم گام بردارند.

یادداشت

مذاکره برای انعقاد نخستین قرارداد صادراتی ریل ذوب آهن 
اصفهان آغاز شده است.

به گزارش خبرگزاری صداوس��یما، معاون بازرگانی ش��رکت 
ذوب آهن اصفهان، این شرکت را درصدد انعقاد تفاهمنامه برای 
صادرات ریل ملی دانس��ت و گفت: تاکنون ۱۵ هزار تن ریل۶۰ 
uic ب��ه راه آهن جمهوری اس��امی فروخته ش��ده و حدود ۲ 
هزار تن ریلU ۳۳ باقی مانده در انبارها از قرارداد قبلی، آماده 

بارگیری برای ارسال به راه آهن جمهوری اسامی است.
نعمت الله محسنی، س��الانه۸۰۰ هزار تن کک و زغال از مواد 
اولی��ه ش��رکت ذوب آهن را از معادن زغال س��نگ داخلی قابل 
تامین دانست و افزود: تفاهم پیرامون نرخ با انجمن زغال سنگ 
در این هفته نهایی می شود و تامین کک و زغال برای بلندمدت 
هم برنامه ریزی شده است. وی تاکید کرد: محصولات ذوب آهن 

هم طبق روال معمول صادر می شوند.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت هرمزگان گفت: از ابتدای 
امس��ال تا پایان مهر، ۵۰۸ میلیون و ۴۱۸ هزار دلار آهن اسفنجی و 

فولاد از استان به خارج صادر شده است.
به گ��زارش ایرنا، خلیل قاس��می اف��زود: میزان ص��ادرات این ۲ 
محص��ول از نظر وزنی در مدت یاد ش��ده بی��ش از یک میلیون تن 
بوده و از لحاظ ارزش دلاری نیز ۵۰ درصد ارزش کل صادرات بخش 

صنایع و معادن استان را تشکیل داده  است.
وی ادامه داد: عمده کش��ورهای صادراتی این ۲ محصول، تایلند، 

برزی��ل، اندونزی، چی��ن و ایتالیا هس��تند و امس��ال در مجموع ۳ 
 میلی��ارد دلار ص��ادرات غیرنفت��ی از هرم��زگان پیش بینی ش��ده

است.
به گفته وی، س��ال گذش��ته ۲ میلیارد دلار ص��ادرات غیرنفتی از 

هرمزگان هدف گذاری شده بود که این میزان محقق شد.
هرمزگان با داش��تن ۳ کارخانه فولاد با ظرفیت تولید سالانه بیش 
از ۵ میلیون تن فولاد خام برابر با ۱۰ درصد تولید فولاد کشور، حائز 

رتبه سوم است.

 آغاز مذاکره برای انعقاد
 نخستین قرارداد صادراتی ریل ملی

۵۰۸ میلیون دلار آهن اسفنجی و فولاد از هرمزگان صادر شد

یکی از مهم ترین ویژگی های فلز آلومینیوم، ویژگی رسانایی آن است 
که سبب گسترش مصرف آن به صورت سیم و کابل های برق تولید شده 
از مفتول آلومینیومی شده است. با توجه به اینکه توسعه ظرفیت های 
سیم و کابل، به عنوان مصرف کنندگان مفتول، هزینه های پایین تری را 
نسبت به ظرفیت های تولید مفتول دربر دارد، ظرفیت های مصرف این 
محصول در مجاورت ظرفیت های تولید آن، به خوبی توس��عه یافته اند. 
ب��ه گزارش فل��زات آناین مفتول آلومینیوم یکی از نیمه س��اخته های 
آلومینیومی اس��ت که با هدف اس��تفاده از ویژگ��ی هدایت الکتریکی 
آلومینیوم تولید می شود. این محصول که به طور متوسط در سال های 
اخیر حدود ۱۱ درصد از کل مصرف آلومینیوم جهان را به خود اختصاص 
می دهد، عاوه بر مصارف الکتریکی در س��اخت انواع س��یم و کابل های 
فشار قوی و فشار متوسط، در اکسیژن زدایی فولاد و همچنین ساخت 

برخی از تجهیزات مکانیکی از جمله سیم های بسته بندی کاربرد دارد. 
این محصول به ۲ روش اکس��تروژن و ریخته گری پیوسته- نورد تولید 
می ش��ود که مفتول تولیدی به روش ریخته گری پیوسته- نورد، دارای 
کیفیت دانه بندی و خلوص بهتری نس��بت به مفتول تولیدی به روش 
اکس��تروژن اس��ت. با توجه ب��ه اینکه افزون ب��ر ۷۹ درصد کل مفتول 
آلومینیومی برای فرآیند کشش در ساخت سیم و کابل های آلومینیومی 
مصرف می شود و این کاربرد نیازمند کیفیت بالای مفتول است، روش 
ریخته گری پیوس��ته- نورد، بیش��ترین س��هم را در تولید این محصول 
در س��طح جهان دارد. همچنین عاوه بر تمایات مصرف کنندگان به 
مفتول تولیدی به روش ریخته گری پیوسته-نورد، این روش هزینه های 

عملیاتی پایین تری نیز برای تولید هر واحد محصول در مقایسه با روش 
اکس��تروژن داش��ته که تبدیل به محرکی از طرف عرضه برای استفاده 
از روش ریخته گری پیوسته- نورد تولید مفتول خواهد شد. شاید تنها 
مزیت روش اکستروژن برای تولید مفتول را بتوان هزینه های پایین تر 
س��رمایه گذاری اولیه دانست اما در مجموع، هزینه های تولید در روش 
ریخته گری پیوس��ته به دلیل امکان تولید در ظرفیت های بسیار بالاتر، 
کمتر خواهد بود. گفتنی است عاوه بر این ۲ روش متداول در ساخت 
مفتول آلومینیومی، روش ریخته گری مس��تقیم و پیوس��ته نیز وجود 
دارد که برای تولید مفتول های بس��یار ضخیمی اس��تفاده می ش��ود و 
درحال حاضر س��هم بس��یار جزئی در بازار تولید این محصول در سطح 

جهان دارد. در حالی سیم و کابل برای کاربردهای رسانایی آلومینیوم، 
بیشترین سهم را در مصرف مفتول دارد که ساخت ظرفیت های تولید 
این هادی ها در مقایسه با ساخت ظرفیت های تولید مفتول کمتر است. 
از این رو بس��یاری از مفتول س��ازان آلومینیومی برای توس��عه عمودی 
فعالیت خود، ظرفیتی نیز به منظور تولید سیم و کابل های آلومینیومی 
احداث کرده اند. از این رو سهم بسیار اندکی از مفتول تولیدی در سطح 
جهان، تجارت می شود که در سال های گذشته ثابت باقی مانده است. 
بر اس��اس داده های تولید و تجارت مفتول آلومینیومی، می توان گفت 
به ط��ور متوس��ط به ازای افزایش تولید هر ت��ن مفتول، ۰.۸۳ تن نیز به 
تولید س��یم و کابل در بازار محلی افزوده ش��ده که منجر به ثابت ماندن 
نس��بی سهم ۱۷ درصدی تجارت به تولید مفتول در سال های گذشته 

شده است.

چرا سهم تجارت از مصرف مفتول آلومینیومی کم است؟

صنعت نسوز نقشه راه ندارد
لزوم تعامل نسوزها و فولادی ها 

سارااصغری
مش��کل عمده این روزهای صنعت نس��وز، تامین 
نش��دن ارز و تهی��ه م��واد اولیه برای ای��ن صنعت 
راهبردی اس��ت. از آنجا که صنعت فولاد بیش��ترین 
مصرف کننده نس��وز به ش��مار می رود، ضرورت دارد 
که تعامل بیش��تری بین صنعت فولاد و نسوز ایجاد 
شود. با توجه به اهمیت این تعامل، در هفته گذشته 
پنل��ی تخصصی با عنوان بررس��ی نقش عوامل ثالث 
در تعامات صنایع فولادسازی و نسوز در چهارمین 
نمایشگاه صنعت دیرگداز برگزار شد که چالش های 
ای��ن صنعت ب��ا راهکارهایی ب��رای برون رفت از این 

چالش ها مورد واکاوی قرار گرفت. 
صنعت را اخلاق گرا کنیم �

داود عظیم��ی، مدیرعامل فرانس��وز ی��زد در این 
پنل تخصصی نیز با بیان اینکه صنعت نس��وز، بسیار 
راهبردی به ش��مار می رود، عنوان کرد: صنعت نسوز 
از آنجا که ارتباط مستقیمی با تولید کارخانه ها دارد 
و همچنین به صورت مس��تقیم با مصرف انرژی در 
ارتباط اس��ت، در کاهش هزینه های تولیدی بسیار 
موثر است. عظیمی ادامه داد: البته مهم ترین مشکل 
ای��ن صنعت در ش��رایط فعلی، اخاق اس��ت. برای 
مثال برخی گمان می کنند هر کسی در یک کشتی 
توفان زده اس��ت و باید خود را نجات دهد، در حالی 
که همه در یک کش��تی هس��تیم و اگر سوراخ شود 
همگی غرق خواهیم ش��د. وی ادام��ه داد: بنابراین 
یکی از راهکارها، آموزش مناس��ب اس��ت. این فعال 
حوزه نس��وز ادامه داد: کدام کش��ور بدون اخاق و 
آموزش توانس��ته توسعه پیدا کند؟ باید دید انجمن 
صنعت نسوز چه راهکارهایی می تواند در این زمینه 

ارائه دهد. 
مهم ترین مشکل نسوز، تامین ارز �

یک تولیدکننده صنعت نسوز در این پنل تخصصی 
عنوان کرد: مهم ترین مش��کل تولیدکنندگان نسوز، 
تامی��ن ارز ب��رای خری��د م��واد اولیه اس��ت. ما در 
ایران اکس��ید مناسب برای نس��وز نداریم. در زمینه 
منیزیت ه��ا نیز با مش��کل تامین روبه رو هس��تیم. 
ظرفیت های ما برای تامین نیاز داخلی کافی نیست 

و بخشی از مواد اولیه را وارد می کنیم. 
وی در ادامه عن��وان کرد: درحال حاضر تامین ارز 
یکی از دغدغه های اساس��ی تولیدکنندگان نس��وز 

است.
این تولیدکننده نس��وز در ادامه خاطرنشان کرد: 
اگر بتوانیم یک رابطه خوب بین نس��وزها و صنعت 
ف��ولاد که صادرات خوب��ی دارند و ارزآور هس��تند، 
برق��رار کنی��م می توانی��م ارز خ��ود را تامین کنیم. 
بنابراین ضروری اس��ت با فولادی ه��ا تهاتری عمل 
کرده و در قبال نس��وزی که می فروش��یم بخش��ی 
از پ��ول خود را به ص��ورت ارز دریافت کنیم چراکه 
صادرات فولادی ها روز به روز در حال افزایش است. 
وی ادامه داد: از س��وی دیگر اگر صادرات نسوزی 
انجام می شود، تولیدکنندگان را وادار به برگرداندن 
ارز آن به سامانه نیما نکنیم تا تولیدکنندگان بتوانند 
از آن ارز اس��تفاده کنن��د. از این راه، صنعت نس��وز 
می تواند تامین نس��وز برای صنعت ف��ولاد را تداوم 

بخشد.
نس�وزها با فولادس�ازان قرارداد منعقد  �

کنند
محمدحسن عرفانیان، بنیان گذار فولاد مبارکه نیز 
در این پنل تخصصی عنوان کرد: فناوری، بکارگیری 
علم بوده و حاصل آن صنعت است، صنعت نیز ابزار 
اعتای فرهنگ است. از این رو اگر اخاق به صنعت 
و فن��اوری ورود پی��دا کند، دید اخاقی نیز ش��کل 

خواهد گرفت. 
عرفانیان با اش��اره ب��ه این موضوع ک��ه باید نگاه 
فناوری داشت، گفت: وقتی شرکت فولاد مبارکه که 
در حال راه اندازی بود برای هر تن تولید،  ۱۵۰ دلار 
استفاده می  ش��د. در آن زمان امکانات زیادی وجود 
نداش��ت اما کار خیلی ساده پیش رفت. بعدها فولاد 
مبارکه یک ش��رکت راه اندازی کرد که این ش��رکت 
بسیار بزرگ ش��د و حالا در تمام جهان شعبه دارد. 
این ش��رکت به تدریج س��ازندگان داخلی را در برابر 
س��ازندگان خارجی قرار داد و یک بانک اطاعاتی از 

سازندگان ایرانی ایجاد کرد. وی ادامه داد: در اصفهان 
ش��هرکی به نام امیرکبیر وجود دارد و با قطعاتی که 
تولیدکنندگان این ش��هرک می توانند بس��ازند، یک 
کارخانه فولاد س��اخته می ش��ود. ۷۰ درصد قطعات 
یدکی فولاد مبارکه از این ش��هرک تامین می شود، 
این ش��رکت ب��ه ذوب آهن و هواپیمایی س��رویس 
می دهد و با یک مدل پیچیده  در حال فعالیت است. 

این یک مثال از موفقیت شرکت های ما است. 
وی با اش��اره به قانون اس��تفاده حداکثری از توان 
داخلی، عن��وان کرد: این قانون را ف��ولاد مبارکه به 
عنوان قانون ارجاع به سازندگان و پیمانکاران ایرانی 
برای نخستین بار مطرح کرد و با توجه به تجربه اش 
و با شرکت های مختلف در زیرمجوعه خود، تصمیم 

گرفت فولاد خراسان را بسازد. 
بنیان گذار ش��رکت فولاد مبارک��ه در ادامه گفت: 
ش��رکت فولاد مبارکه یک فهرست بها برای صنعتی 
ک��ه ایجاد کرده بود ارائ��ه داد، در حالی که تا پیش 
از ای��ن، در صنع��ت موضوعی با عنوان فهرس��ت بها 
یا درجه بن��دی پیمانکاران وجود نداش��ت اما فولاد 
مبارک��ه این کار را انج��ام داد و به س��ازمان برنامه 
و بودج��ه نیز این روش را ی��اد داد.  عرفانیان ادامه 
داد: قانون ارجاع، به مجلس ش��ورای اس��امی رفت 
اما اج��ازه ندادند ای��ن قانون اجرا ش��ود و آن را به 
قان��ون حداکثری از توان داخل��ی تبدیل کردند که 
در عس��لویه ۵ درصد از این قانون اس��تفاده شد، در 
حالی که قرار ب��ود ۵۰ درصد آن به ایرانی ها واگذار 
ش��ود. وی توضیح داد: این قانون حداکثری در دهه 
۸۰ و ۹۰ دوب��اره چکش کاری ش��د و درحال حاضر 
نی��ز به وزارت صنعت، معدن و تجارت واگذار ش��ده 
که بندهای مناس��بی دارد. اگر از این بندها به طور 
مناس��ب اس��تفاده کنیم، وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت می تواند از آن به عنوان قانون ارجاع استفاده 
کند. باید تمام کار را به ش��رکت های ایرانی داد و از 
آنها تعهد گرفت. وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز 
باید متولی این امر ش��ود.  وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: در صنعت نسوز هم باید از چنین سیاست هایی 
اس��تفاده کرد و از تمام ظرفیت ه��ای خالی داخلی 
به��ره گرفت. البته اگر دولتی ه��ا بخواهند بر چنین 

سیاست هایی نظارت کنند، عملیاتی شدن آن مفید 
نخواهد بود.  همچنین محمدحس��ن عرفانیان ادامه 
داد: پیش��نهاد می کنم نس��وزهایی با فولادسازان به 
صورت پرتون قرارداد ببندند. در این پرتون مشخص 
اس��ت که چه مقدار دلار هزینه می شود و پیمانکار 
را خود نس��وزها تعیین می کنند. این نوع قراردادها 
می توانند تاثیرگذار باش��ند. ب��ه عبارت دیگر باید به 
دنب��ال راهکارهای��ی رفت که کمتری��ن درگیری با 
دول��ت به وجود بیای��د چراکه دولت گرفتار اس��ت. 
وی ادامه داد: برخی این پرس��ش را مطرح می کنند 
که ارز نیم��ا کجا می رود؟ آش��کارا می گویم که ارز 
نفت به دست دولت نمی رس��د و ارز صادراتی صرف 
هزینه های جاری می ش��ود. دولت، گرفتار تنگناهای 
اقتصادی اس��ت. تحریم اثر دارد و اولویت شماره ۱ 
دولت، تامین مخارج مردم است. عرفانیان تاکید کرد: 
باید از ظرفیت های قوانین، اس��تفاده و از آن عدول 
نکرد. در این ظرفیت ها جای مانور بسیار زیاد است و 
نمی توان برای حل مشکل، مدام به یک وزیر متوسل 
ش��د. وی تاکید کرد: پشت تصمیم گیری های دولت 
یک س��ری سیاس��ت وجود دارد که بر سیاست های 
یک صنعت خ��اص اولوی��ت دارد بنابراین در قالب 
سیاست های دولت که تبدیل به ضابطه شده اند باید 

از ظرفیت های خالی آنها استفاده کرد.
یک تش�کل منس�جم ب�ا اعض�ای موثر،  �

راهگشای صنعت نسوز
ابراهیم دادرس، مدیر فناوری و بهینه سازی فولاد 
خوزستان در این پنل تخصصی درباره عوامل ثالث و 
تاثیرگذار بر تعامل صنعت فولاد و نسوز عنوان کرد: 
مس��ئله ای که این صنعت را م��ورد هدف قرار داده، 
موضوع های مرتبط با ارز و از س��وی دیگر تحریم ها 
و وابس��تگی صنعت نس��وز به م��واد معدنی وارداتی 
اس��ت. بحث دیگر نبود س��رمایه گذاری مناسب در 
صنعت نس��وز است.  وی خاطرنش��ان کرد: موضوع 
دیگر، همگرا نبودن مصرف کنندگان با صنعت نسوز 
است، در حالی که تولیدکنندگان نسوز باید از نقطه 
اس��تراتژیک صنعت نسوز بهره بگیرند و این صنعت، 
گلوگاه صنایع دیگر است. چگونه اهمیت صنعتی که 
گلوگاه به شمار می رود، کمتر از صنایع دیگر است؟ 

به نظر می رس��د سیاست گذاری در این زمینه جای 
تام��ل دارد و ب��ر آن نقد وارد اس��ت چراکه در تمام 
جهان روال این است که گلوگاه ها بیشترین استفاده 
و سود را می برند.  دادرس در ادامه با اشاره به موضوع 
ارز در صنعت عنوان کرد: پرس��ش من این است که 
در س��امانه نیما چه کس��انی می توانن��د ارز دریافت 
کنن��د و این ارز به چه نحوی در حال تامین ش��دن 
اس��ت؟ بیش��تر تولیدکنندگان اذعان دارند که قادر 
ب��ه تامین ارز خود نیس��تند و کارگاه ها و کارخانه ها 
در حال تعطیل ش��دن هستند. این هزینه ها را تمام 
مردم خواهند پرداخ��ت. تولیدکنندگان ارز نیما که 
واجد ش��رایط تامین این ارز هستند چرا نمی توانند 
آن را دریافت کنند؟  وی با اش��اره به لزوم مدیریت 
درس��ت در زم��ان بحران عن��وان ک��رد: هیچ مدیر 
نس��وزی قادر نشده که الزاما با دانستن موارد مربوط 
به نس��وز، شرکت خود را از بحران عبور دهد. از این 
رو باید سیاس��ت های مدیریتی درستی اتخاذ کرد تا 
از بح��ران عبور کنیم.  مدیر فناوری و بهینه س��ازی 
فولاد خوزستان در ادامه با ارائه راهکاری عنوان کرد: 
بیش��تر صنایع و انجمن ها، یک نقشه راه مشخص با 
ذی نفعان خود دارند که این نقش��ه  راه ها در صنعت 
نسوز دیده نمی شوند. نقشه راهی که نشان دهد این 
صنعت درحال حاضر در کجا قرار دارد و قرار اس��ت 
ب��ه کجا برود و ب��ه چه فناوری و دان��ش روزی نیاز 
دارد، می تواند بر تولید نس��وز صحه بگذارد. بنابراین 
ب��رای گرفتن ارز خیلی راحت تر می تواند به س��مت 
دول��ت پیش برود، چون مصوبه  دول��ت را دارد. این 
کار با ایجاد س��ند استراتژیک صنعت نسوز باید زیر 
نظر یک تش��کل ش��کل بگیرد که همگام با توسعه 
صنای��ع دیگ��ر باش��د.  دادرس ادامه داد: کس��انی 
ک��ه در صنع��ت نفت ی��ا پتروش��یمی کار می کنند 
لابی های بس��یار قوی و مدیران توانمند دارند. باید 
از ای��ن صنایع و ظرفیت های آنها در صنعت نس��وز 
اس��تفاده کرد.  وی با اش��اره به حاشیه سود صنعت 
نسوز عنوان کرد: در برخی گزارش ها اعام شده که 
حاشیه سود صنعت نسوز ۱۵ درصد است. اگر چنین 
اس��ت، باید اذعان کرد که این حاشیه سود به هیچ 
عنوان امنیت اقتصادی ندارد. چگونه تولیدکنندگان 

نسوز با این حاشیه سود کنار می آیند؟ مدیر فناوری 
و بهینه س��ازی ف��ولاد خوزس��تان در پای��ان افزود: 
قانون گ��ذاری درس��ت می توان��د راه تولیدکننده را 

تسهیل کند. 
اجازه دهند ارز نسوز به نیما نرود �

علی حس��ین زاویه، دبیر انجمن صنفی کارفرمایی 
صنع��ت مواد نس��وز ایران عنوان کرد: ما یک س��ند 
اس��تراتژی صنعت نس��وز داریم که وزارت صنعت، 
معدن و تجارت آن را تهیه و تدوین کرده اس��ت. در 
حقیقت برای صنعت نس��وز همه چیز فراهم است، 
هر چن��د این صنعت به صورت چراغ خاموش پیش 
می رود. اگر یک کالای خارجی نسوز وارد بازار شود 
تولیدکنندگان داخلی در ۶ ماه مشابه آن را با همان 
کیفیت می سازند. در هر کجای جهان از نسوز ایران 
به خوبی یاد می کنند و در غرب آسیا و شمال افریقا 
این صنعت ش��اخص اس��ت. الگوهایی از نسوز ارائه 
ش��ده که ش��رکت های بزرگ جه��ان از آن اقتباس 
کرده اند. زاویه در ادامه خاطرنشان کرد: موضوع این 
است که درحال حاضر صنعت نسوز دچار یک چالش 
اس��ت و آن تامین نشدن ارز و کمبود سرمایه است. 
عوامل بیرونی برای صنعت نس��وز مانع ایجاد کرده 
است که اگر نتوانیم تاثیر و سرعت عوامل بیرونی را 
کاهش دهیم، دیگر قادر به تولید نخواهیم بود.  وی 
تاکید کرد: نس��وز در بهای تمام شده فولاد ۳ درصد 
تاثیرگذار است اما این تاثیر همانند روشن و خاموش 
کردن برق اس��ت که اگر خاموش شود صنعت فولاد 
یا صنعت مصرف کننده، خاموش خواهد ش��د.  دبیر 
انجم��ن صنفی کارفرمایی صنعت مواد نس��وز ایران 
درباره تامی��ن ارز عنوان کرد: اج��ازه بدهند که ارز 
نس��وز به خ��ود این صنعت بازگردد ی��ا ارز فولاد به 
این صنعت بازگردانده شود چراکه فولادسازان قادر 
هس��تند مواد اولیه این صنع��ت را وارد کنند. زاویه 
درباره ک��م هزینه بودن صنعت نس��وز بی��ان کرد: 
صنعت نس��وز کمترین میزان واردات م��واد اولیه و 
فناوری را داش��ته است. برای نخس��تین بار فناوری 
نس��وز پیش از انقاب وارد ش��د و پس از آن هر چه 
در این صنعت ساخته شده، از سوی تولیدکنندگان 

داخلی بوده است. 



ردپای پررنگ چین در 
استخراج غیرقانونی کبالت 

آی��ا تا ب��ه حال ب��ه ذهن تان خط��ور کرده که 
گوشی موبایل شما آلوده به رنج ۳۵هزار کودکی 
است که در معادن کنگو کار می کنند؟ مطالعات 
و مش��اهدات من نش��ان می دهد که کودکانی به 
کوچکی ۶ س��ال در میان کس��انی هس��تند که 
زندگ��ی خود را ب��ه خطر می اندازن��د و در میان 
گرد و غبار سمی کار می کنند تا کبالت استخراج 
کنند. کبالت در س��اخت محصولات شرکت های 
بزرگ ل��وازم الکتریکی ب��ه کار می آید. تا همین 
چن��د وقت پی��ش، کبال��ت را به رن��گ زیبایش 
می شناختم که جایی بین زمین و آسمان است و 
هنرمندان زیبایی آن را ستایش می کنند اما این 
عنصر، چهره دیگری هم دارد؛ چهره ای صنعتی! 

کبال��ت را می ت��وان در هر بات��ری لیتیوم یونِ 
ش��ارژی پیدا کرد. باتری هایی که در گوشی های 
هوش��مند تا تبلت ها، لپ تاپ ها و سایر ابزار برقی 
می توانند وجود داشته باشند. این ماده همچنین 
به عنوان یک سوپرآلیاژ در تولید موتورهای جت، 
توربین های گازی و فولاد مغناطیسی کاربرد دارد. 
بدون کبالت نمی توانید ایمیل بفرستید و از آنچه 
در ش��بکه های اجتماعی می گذرد، باخبر شوید، 
خودروه��ای الکتریکی خود را برانید یا با هواپیما 
پرواز کنید اما در کنار این واقعیت ها، واقعیت تلخ 
دیگری ه��م وجود دارد؛ اینکه اس��تخراج بخش 
چش��مگیری از این کبالت، آل��وده به خون و رنج 

است. 
بیش از ۶۰درصد از کبالتی که در جهان تامین 
می ش��ود، از کمربند مسی به دست می آید که در 
استان های جنوب ش��رقی جمهوری دموکراتیک 
کنگ��و قرار گرفته اس��ت. دس��ت کم ۲۰درصد از 
این میزان را مردم محلی س��اکن در این منطقه 
اس��تخراج می کنن��د که آنه��ا را »کِ��روزِر« صدا 
می زنند؛ واژه ای فرانس��وی که به فارسی »حفار« 

معنا می دهد. 
حفارها شرایط کار دردناکی را تجربه می کنند. 
برخی از آنها حتی به س��ن قانونی هم نرسیده اند. 
بقی��ه کبالت موج��ود در ای��ن کمربن��د هم در 
معادن صنعتی استخراج می ش��ود که در اختیار 
ش��رکت های خارجی به ویژه شرکت های چینی 

است. 
من در سراس��ر اس��تان های جنوب شرق کنگو 
دیدم که ش��رکت های چینی، بس��یاری از معادن 
صنعتی منطقه را در اختیار دارند. به نظر می رسد 
حتی چینی ها بیش��تر واحدهایی را که در آنها از 
کودکان، کبالت خریداری می شود نیز در اختیار 

دارند و آنها را اداره می کنند. 
هر ی��ک از ۲۳ واحدی که من ش��اهد فعالیت 
آنها در این اس��تان ها بودم را چینی ها در اختیار 
داشتند. این پدیده می تواند به این معنا باشد که 
ردپ��ای چین در بخ��ش غیرقانونی و غیرصنعتی 
اس��تخراج کبالت پررنگ تر از آن است که به نظر 

می رسد. 
منبع: گاردین 
برگردان: ثمن رحیمی راد 
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سیدهارت کارا
 نویسنده امریکایی 

یادداشت

خبر

رئیس جمهوری چین، روز گذش��ته در حاش��یه نشس��ت رهبران 
س��ازمان همکاری اقتصادی آسیا پاسیفیک )اپک( که در پاپوآ گینه 
نو برگزار می ش��ود، تاکید کرد: اقدامات حمایت گرایانه؛ کوته بینانه و 

محکوم به شکست هستند.
به گزارش ایس��نا، ش��ی جیپین��گ، رئیس جمه��وری چین گفت: 
تلاش ه��ا برای ایجاد موانع و قطع رواب��ط اقتصادی نزدیک برخلاف 
قوانی��ن اقتص��ادی و جریان ه��ای تاریخی اس��ت. این ی��ک رویکرد 

کوته بینانه است که محکوم به شکست خواهد بود.
ش��ی در اشاره ای انتقادی به سیاس��ت های »اول امریکا«ی دولت 
ترام��پ، رئیس جمهوری امریکا گفت: ما باید به سیاس��ت حمایت از 

صنایع داخلی و یک جانبه گرایی، »نه« بگوییم.
رئیس جمهوری چین در اشاره به واشنگتن تاکید کرد، هیچ کسی 
از هی��چ درگیری چه نظامی، چه تجاری و چه سیاس��ی پیروز خارج 

نخواهد شد.
این در حالی است که مایک پنس، معاون ترامپ هشدار 

داده که رقابت واشنگتن و پکن رو به افزایش است.
پنس هشدار داد که تحریم ها و فشارها بر چین تا زمانی 
که این کش��ور رویکردهای تج��اری اش را عوض نکند به 

قوت خود باقی هستند.
وی افزود: ما تعرفه ه��ای گمرکی بر کالاهای چینی به 

ارزش ۲۵۰ میلیارد دلار در نظر گرفتیم و این رقم ۲ برابر می شود.
به گزارش خبرگزاری فرانسه، شی افزود: جهان باید شبکه تجارت 
چند جانبه ایجاد ش��ده از سوی سازمان تجارت جهانی را حفظ کند 
و جهانی س��ازی اقتص��ادی را بیش از پی��ش، آزاد، جامع، متعادل و 

سودمند برای همگان سازد.
با توجه به افزایش نگرانی ها نس��بت به تش��دید خصومت امریکا و 

چین، شی نسبت به آخر این راه هشدار داد.
وی گف��ت: تاری��خ نش��ان داده ک��ه رویارویی در 
قالب جنگ س��رد، جنگ گرم یا جنگ تجاری، هیچ 

برنده ای نخواهد داشت.
رئیس جمهوری چی��ن افزود: ما معتقدیم تا زمانی 
ک��ه مذاکره ها در قالب براب��ری و درک متقابل انجام 
ش��ود هیچ مسئله ای وجود ندارد که کشورها نتوانند 

آن را از راه مذاکره حل کنند.
نخست�وزیر�روسیه��

در همی��ن ح��ال، خبرگزاری رویت��رز گزارش داد ک��ه دیمیتری 
مدودف، نخس��ت وزیر روسیه در جریان س��خنرانی در نشست اپک 
نسبت به افزایش حمایت گرایی هشدار داده و خواستار قوانین شفاف 

و دقیق در زمینه تجارت شده است.

نخست�وزیر�استرالیا��
در همین حال، اس��کات موریس��ون، نخست وزیر اس��ترالیا نیز به 

رهبران جهان گفت: باید از تجارت آزاد حمایت کنند.
وی در جریان سخنرانی در نشست اپک، از رهبران جهان خواست 
از تجارت آزاد و باز حمایت کرده و سیاست حمایت از صنایع داخلی 

را رد کنند.
وی گف��ت: آزمون��ی که درحال حاض��ر همه ما در آن ق��رار داریم 
حمایت از ارزش های اقتصادی اس��ت که به آنه��ا باور داریم. ما باید 

نشان دهیم که این ارزش ها چطور کارآمد هستند.
موریس��ون افزود: این ارزش ها منجر به سیاس��ت هایی شده اند که 
باعث شده صدها و میلیون ها تن از فقر نجات پیدا کنند و به همین 
خاط��ر این ارزش های اقتصادی کلیدی توانس��ته اند ب��ه اهدافی که 

می خواستیم دست یابند.

رئیس جمهوری چین: هیچ کسی از جنگ تجاری، نظامی یا سیاسی پیروز بیرون نمی رود

ب��ه تازگی نرخ محصولات ف��ولادی در چین بار دیگر نزولی 
شده که به دلیل پیش بینی افزایش تولید زمستانی بوده است 
و از این رو صادرکننده ها امیدوارند بتوانند به زودی با نرخ های 

رقابتی به بازارهای صادراتی بازگردند. 
به گزارش ایفنا به نقل از متال اکس��پرت، آخرین بهای بیلت 
در بازار داخلی ۱۴ دلار در هر تن افت هفتگی داش��ت و ۵۴۸ 

دلار هر تن در کارخانه ثبت شد. 
عام��ل اصلی ای��ن جو منف��ی نی��ز انعطاف پذی��ری برنامه 
محدودیت ه��ای تولی��د زمس��تانی کارخانه هاس��ت. از این رو 

انتظ��ار می رود در ماه های آتی، تولید فولاد چین در س��طوح 
بالا باقی بماند چ��ون مقامات محلی اجازه دارند محدودیت ها 

را خودشان وضع کنند.
 از طرف��ی عامل دیگ��ری که جو ب��ازار را منفی کرد ۱۱.۲ 
درصد افزایش واردات س��نگ آهن ماه گذش��ته میلادی بوده 

است.
 افزای��ش واردات م��واد اولیه یعنی کارخانه ه��ا برنامه دارند 
تولید زیادی در آینده نزدیک داش��ته باش��ند، از این رو بازار 

نزولی شده است.

فع��الان ب��ازار معتقدند رون��د نزولی به ای��ن زودی متوقف 
نمی شود. همه منتظر پایین آمدن قیمت های چینی ها هستند 
تا قدرت رقابت با محصولات ترکیه و س��ایر کشورها را داشته 
باش��د. برخی از تاجران چینی امیدوارن��د بتوانند بازار جنوب 
شرق آسیا را دوباره در دست بگیرند چون از نظر کرایه حمل 

برای شان مزیت هایی دارد.
البته برای اینکه بیلت و میلگرد چین در جنوب ش��رق آسیا 
قدرت رقابتی داش��ته باش��د باید دس��ت کم ۴۰ دلار هر تن 
ارزان تر ش��ود و بعید نیست تا پایان س��ال جاری میلادی در 

نیمه دی، این افت نرخ چش��مگیر در بازار چین رخ دهد چون 
تقاضای داخلی چین در زمستان خیلی کاهش می یابد و توازن 

عرضه و تقاضا بهم می ریزد و قیمت ها ارزان تر خواهند شد.

بیلت و میلگرد صادراتی چین به دنبال افزایش رقابت در بازار آسیا

تغییر استراتژی 
 فولادسازهای چین 
در خرید سنگ آهن

در نیمه نوامبر )۲۴ آبان( تقاضا برای سنگ آهن 
پر عیار به علت کاهش حاش��یه سود فولادسازها 
نسبت به ماه گذشته میلادی کاهش یافته است.

ب��ا توجه به کاه��ش نرخ ف��ولاد، کارخانه های 
فولادسازی چین تقاضای خود را به سمت سنگ 

آهن متوسط و کم عیار تغییر داده اند. 
همچنین ای��ن کارخانه ها ترجیح می دهند این 
خرید را از موج��ودی بنادر به مقدار نیاز هفتگی 
تامین کنند چراکه بس��یاری از مصرف کنندگان 
نهای��ی، پیش بینی کاهش بیش��تر بهای فولاد در 

زمستان را دارند. 
تقاضا برای س��نگ آهن فاین عیار بالا در میان 
فولادس��ازان چینی با توجه ب��ه افزایش پریمیوم 

کمتر شده است. 
بنابراین بس��یاری از محموله های فاین عیار بالا 
در بنادر چین باقی مانده اند و شنیده می شود که 
محموله های زیادی پیش از شروع فصل موسمی 
در برزیل به بنادر چین حمل شده است، در حالی 

که مشتری مشخصی برای آنها وجود ندارد.
منبع: کانال کیوان جعفری طهرانی 

راه اندازی یک واحد ذوب آلومینیوم بدون کربن در کانادا
با�هدف�کاهش�انتشار�گازهای�گلخانه�ای�روی�داد�

 ثمن رحیمی راد 
کانادا به عنوان یکی از اصلی ترین کش��ورهای 
تولیدکننده گازهای گلخان��ه ای با ایجاد نوآوری 
در صنع��ت ذوب آلومینی��وم، گام��ی در کاهش 
این پدیده برداش��ته اس��ت. این در حالی اس��ت 
که افزای��ش گازهای گلخانه ای به معنای افزایش 

چالشی به نام گرمایش زمین است.
ب��ه گزارش روزگار معدن ب��ه نقل از ماینینگ، 
در یک رویداد رس��می با حضور جاس��تین ترودو 
نخس��ت وزیر کان��ادا، فیلیپ کوئیلارد اس��تاندار 
کِبِ��ک، تیم ک��وک مدیرعامل اپ��ل و همچنین 
نمایندگان��ی از ش��رکت امریکای��ی تولیدکننده 
آلومینیوم آلکوآ و ش��رکت استرالیایی انگلیس��ی 
ریوتینت��و، خب��ر راه ان��دازی ی��ک واح��د ذوب 
آلومینیوم اعلام ش��د که در فرآیند ذوب آن هیچ 

کربنی تولید نمی شود.
این واحد »الس��یز« نام دارد و ش��رکتی است 

حاصل س��رمایه گذاری مش��ترک چند ش��رکت 
بزرگ بین المللی و هدف آن تجاری س��ازی ذوب 

آلومینیوم به روش یادشده است.
در این رویداد، مدیران شرکت های سرمایه گذار 
توضی��ح دادند ک��ه در ای��ن روش نوآورانه تولید 
آلومینیوم، اکس��یژن تولید ش��ده و همه آنچه در 
نتیجه فرآیند س��نتی ذوب از انتش��ار مس��تقیم 
گازه��ای گلخانه ای به جو وارد می ش��ود، از بین 

می رود و حذف می شود.
آنها همچنین اش��اره کردند که اگر این فرآیند 
در واحده��ای ذوب کنون��ی آلومینی��وم به طور 
کامل اجرا ش��ود، این فن��اوری می تواند حجمی 
مع��ادل ۶.۵میلی��ون مگاتن )واح��د اندازه گیری 
در  گلخان��ه ای  گاز  انتش��ار  از  گلخان��ه ای(  گاز 
کانادا بکاهد. این رقم برابر اس��ت با خروج حدود 
۱میلیون و ۸۰۰ هزار وسیله نقلیه سبک از جاد.

این فناوری که حق اختراع آن ثبت ش��ده، به 

وسیله آلکوآ توسعه یافته و درحال حاضر در مرکز 
فنی آلکوآ در تولید فلز به کار می آید.

در  پیتس��بِرگ  ش��هر  حوال��ی  مرک��ز،  ای��ن 
ایال��ت پنس��یلوانیای امریکا قرار دارد و از س��ال 
۱۳۸۸خورش��یدی )۲۰۰۹ میلادی( تاکنون، این 
فرآین��د را در مقیاس های مختل��ف به کار گرفته 

است.
اپ��ل نیز از س��ال ۱۳۹۴ خورش��یدی )۲۰۱۵ 
می��لادی( تاکنون ب��ه این پروژه وارد ش��ده و ۳ 
مهندس آن پژوهش��ی را آغاز کردند که نس��بت 

به تولید انبوه آلومینیوم پاک تر و سالم تر است.
جِی اس ژاک، مدیر اجرایی ریوتینتو، این فرآیند 
ذوب را انقلابی در صنعت آلومینیوم معرفی کرد 
که می تواند به کاهش چش��مگیر انتشار کربن در 
ج��و بینجامد. با توجه به اینک��ه آلومینیوم نقش 
کلیدی بازی می کند، در پیشبرد صنایع با تولید 
محصولاتی که به طور کامل قابل بازیافت باش��د، 

قدرت بیش��تری خواهد داش��ت و از نظر مصرف 
س��وخت نیز دارای بهره وری بیش��تر و مقرون به 

صرفه تری خواهد بود.
قرار اس��ت در این س��رمایه گذاری مش��ترک، 
هزین��ه ای براب��ر ۴۰ میلیون دلار کان��ادا صرف 
بودجه پشتیبانی از زنجیره تامین مواد آند و کاتد 
شود. مواد حاصل از این فرآیند همچنین ۳۰ برابر 

بیشتر از مواد سنتی دوام خواهند داشت.
در این رویداد همچنین اعلام شد که السیز به 
طور مستقیم ۱۰۰ نیروی کار را استخدام خواهد 
کرد. دفتر مرکزی آن در ش��هر مونترآل اس��تان 
کبک در شرق کاناداست و تجهیزات پژوهشی آن 
نیز در منطقه ای به نام »ساگنار لاک سنت جین« 
در همان اس��تان قرار دارد. ای��ن فناوری پس از 
توسعه می تواند در تکمیل واحدهای جدید ذوب 
یا س��اخت تجهیزات جدید ب��ه کار آید. آلکوآ در 
نشریه ای که در همین باره منتشر شده، آورده که 

دولت کانادا و فرماندار کبک، هر یک ۶۰ میلیون 
دلار کانادا در السیز سرمایه گذاری می کنند. کبک 
۳.۵ درصد از س��هام این سرمایه گذاری مشترک 
را در اختیار خواهد داش��ت و بقی��ه مالکیت آن 
بین الکوآ و ریوتینتو خواهد بود. از س��ویی دیگر 
اپ��ل نیز از این پروژه پش��تیبانی فنی کرده و ۱۳ 
میلی��ون دلار امریکا در آن س��رمایه گذاری مالی 
می کند. در همین حال رقم سرمایه گذاری آلکوآ 
و ریوتینتو در ۳ س��ال آینده به ۵۵ میلیون دلار 
کانادا می رسد و این ۲ شرکت در مالکیت معنوی 
و حق ثبت اختراع آن نیز مشارکت دارند. این در 
حالی است که کانادا از جمله کشورهایی است که 
بیشترین گازهای گلخانه ای را به جو وارد می کند. 
این کش��ور، رتبه نهم تولید گازهای گلخانه ای را 
در جهان دارد و چین، امریکا، هند، روسیه، ژاپن، 
آلمان، کره جنوبی و ایران رتبه های یکم تا هشتم 

را دارند.



چند س��الی اس��ت که افت س��ریع س��طح آب ه��ای زیرزمینی و 
به دنبال آن نشس��ت زمین در اس��تان البرز به یک��ی از دغدغه های 
زیست محیطی تبدیل شده است؛ این معضل به همین جا ختم نشده 
و امروز کار به پیدایش فروچاله هایی در گوش��ه و کنار استان رسیده 
که باعث افزایش نگرانی ها ش��ده است. خبرنگار ایسنا، برای بررسی 
بیشتر این موضوع از شرکت آب منطقه ای البرز درخواست کرد او را 
برای بازدی��د میدانی از مناطق بحرانی همراهی کند. در این بازدید، 
حمید منصوری، مدیر پیش��ین حفاظ��ت و بهره برداری از منابع آب 
الب��رز و مدیر فعلی محیط زیس��ت و کیفیت مناب��ع آب با ما همراه 
ش��د تا از فرونشست زمین در دش��ت نظرآباد و ساوجبلاغ گزارشی 
تهیه ش��ود. منصوری در این بازدید ضمن اب��راز نگرانی از روند افت 

آب های زیرزمینی اس��تان به خبرنگار ایسنا گفت: بر اساس آخرین 
گزارش س��ازمان زمین شناسی، س��طح آب های زیرزمینی در استان 
البرز س��الانه ۸۱ سانتی متر کاهش می یابد. وی افزود: در مجموع در 
۲۰ سال گذشته، سطح سفره های زیرزمینی در البرز ۱۷ متر کاهش 
پیدا کرده اس��ت؛ این کاهش باعث ش��ده عمق بسیاری از چاه های 
کشاورزی در اس��تان به ویژه ساوجبلاغ به ۲۰۰ متر و بیشتر برسد. 
این مس��ئول آب منطقه ای اس��تان خاطرنش��ان کرد: کاهش سطح 
آب های زیرزمینی به نشست زمین هم دامن زده است، به طوری که 
زمین در دش��ت های استان سالانه بین ۲۱ تا ۲۲ سانتی متر نشست 
می کن��د. منصوری در این بازدید چن��د چاه پیزومتری)چاه هایی که 
آب منطقه ای در دشت های استان برای بررسی آنلاین سطح آب های 

زیرزمینی حفر می کند( را نشان داد که از چند سانتی متر تا چند متر 
نشست داش��ته اند و یک چاه هم در نظرآباد ریزش کرده و به حالت 
فروچاله درآمده اس��ت. در این بررس��ی میدانی، چند چاه کشاورزی 
در س��اوجبلاغ هم مشاهده ش��د که به علت ریزش جابه جا شده بود 
اما در مکان جدید هم با نشس��ت م��داوم تجهیزات روبه رو بود. همه 
ای��ن موارد، نتیجه بهره ب��رداری از منابع آب زیرزمین��ی به ویژه در 
بخش کش��اورزی است؛ آن طور که منصوری به خبرنگار ایسنا گفت 
اس��تاندارد برداشت از منابع آب تجدیدپذیر در جهان زیر ۴۰ درصد 
است اما در ایران این رقم نزدیک به ۹۲ درصد و در البرز ۱۰۰ درصد 
اس��ت که این یعنی فاجعه. در هر ح��ال، این وضعیت می تواند برای 
اس��تان البرز که از مناطق پرآب کش��ور به شمار می رود یک هشدار 

باشد؛ هشداری از به صدا در آمدن زنگ خطر فرونشست زمین و در 
مرحله بعد ایجاد فروچاله های بزرگ در دشت های استان.
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احیا و توسعه معادن 
کوچک در زنجان

معاون ام��ور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان زنجان گفت: پس 
از شناس��ایی معادن غیر فعال س��نگ آهن، مس و 
طلا، طرح احیا و فعال سازی آنها شروع به کار کرد. 
به گزارش روابط عمومی س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان زنجان، رباب داداش��ی، اظهار کرد: 
اجرای این طرح با همکاری ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدن��ی ایران، خانه معدن اس��تان و معاونت 
ام��ور معادن و صنای��ع معدنی در حال اجراس��ت. 
وی با اش��اره به اهمیت بالای فعالیت معادن فلزی 
ب��رای تامین م��واد اولیه واحده��ای صنعتی فولاد 
کش��ور گفت: با ۳۰ بهره بردار مع��دن برای اجرای 
طرح، مصاحبه اولیه ش��د. این مقام مسئول افزود: 
تلاش می شود در گام نخست، فعال سازی و توسعه 
فعالیت ۱۴ معدن مس و ۱۶ معدن آهن انجام شود. 
وی ه��دف از اجرای این ط��رح را ایجاد واحدهای 
ف��رآوری متمرکز در مناطق معدنی، رفع مش��کل 
فروش، مشارکت سرمایه گذاران پیشنهادی و تامین 
تسهیلات مورد نیاز اعلام کرد. معاون امور معادن و 
صنایع معدنی خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر ۳۱۶ 
معدن با میزان سرمایه گذاری ۱۹۴۰ میلیارد ریال 

و اشتغالزایی ۲۶۵۸ نفر در استان فعال هستند.

نخستین کلینیک معدن 
کشور در زنجان 

به منظور شناس��ایی و رفع موانع فعالیت معادن 
و کاهش هزینه تولید در معدن، نخس��تین کلینیک 
مع��دن در اس��تان زنج��ان راه اندازی می ش��ود. به 
گ��زارش روابط عمومی س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت زنجان، ناصر فغفوری گفت: اس��تان زنجان 
دارای اس��تعدادهای بالای معدنی اس��ت که حضور 
بخ��ش خصوصی و تش��کل های تخصصی، ظرفیت 
بهره ب��رداری حداکثری از این ظرفی��ت را افزایش 
می ده��د. وی اظه��ار ک��رد: اعتقاد و ب��اور قلبی به 
بخ��ش خصوص��ی، موتور مح��رک ب��رای تفویض 
اختیارات اس��ت. فغفوری ب��ا تقدیر از اعضای هیات 
رئیسه سازمان نظام مهندس��ی معدن استان اعلام 
کرد: به دنب��ال تعامل حداکثری با تش��کل ها بوده 
و مل��زم به همکاری ب��ا هر گروهی هس��تیم که از 
طریق انتخابات قانونی منتخب می ش��ود. این مقام 
مسئول از تمرکز س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
بر فعالیت های معدنی در حوزه اکتش��افات در عمق 
خب��ر داد و اف��زود: ای��ن امر زمینه حضور ش��رکت 
بزرگ معدنی را در اس��تان مهی��ا می کند. فغفوری 
اظهار کرد: به دنب��ال راه اندازی معادن راکد به ویژه 
معادن فلزی هس��تیم که در این مسیر تشکل های 
خصوص��ی می توانن��د کمک ش��ایانی کنن��د. وی 
خواس��تار استفاده از یافته های علمی و تجربی برای 
کاهش هزینه های تمام شده در معادن شد و گفت: 
حضور ۱۰۰۰ فارغ التحصیل عضو در س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن، ای��ن امکان را تس��هیل می کند. 
ریاست سازمان صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان 
کرد: شفافیت و سلامت کاری، خط قرمز سازمان در 
تفویض اختیارات به تشکل هاست که با رعایت آن، 
نتیجه فعالیت ها در مس��یر پیشرفت و توسعه دیده 

خواهد بود.

رشد صادرات کردستان 
بالاتر از میانگین کشوری

مدی��ر کل دفتر توس��عه ص��ادرات و محصولات 
صنعتی و معدنی س��ازمان توس��عه تجارت ایران، 
رش��د صادرات استان کردس��تان در ۷ ماه ابتدای 
امس��ال را بی��ش از میانگین کش��وری اعلام کرد. 
کم��ال اردکانی، با بی��ان اینکه در ۷ م��اه ابتدای 
س��ال، رشد صادرات کش��ور ۱۳ درصد و این رقم 
در کردستان ۸۳ درصد بوده است، گفت: در ۷ ماه 
نخست امسال، رقم صادرات استان کردستان ۳۵۸ 
میلیون دلار بوده است. وی همچنین کل صادرات 
کش��ور را در این مدت ۲۷ میلی��ارد دلار، عنوان و 
اظهار کرد: از این مقدار صادرات حدود ۱۲ میلیارد 
دلار محصولات پتروش��یمی و میعانات گازی، ۳.۵ 
میلیارد دلار مواد معدنی، ۲ میلیارد دلار مواد اولیه 
کش��اورزی و۱۰ میلی��ارد دلار محصولات صنعتی 

بوده است. 
وی همچنین ۵۵ درصد مجموع صادرات کشور 
را ش��امل م��واد معدنی و پتروش��یمی به واس��طه 
س��رمایه گذاری های کلان در س��ال های گذش��ته 
اعلام ک��رد و گفت: رش��د صادرات و توس��عه آن 
رابطه مستقیمی با میزان سرمایه گذاری دارد و اگر 
سرمایه گذاری نشود، رش��د و افزایش صادرات نیز 
اتفاق نخواهد افتاد. مدیر کل دفتر توسعه صادرات 
و محص��ولات صنعتی و معدنی س��ازمان توس��عه 
تجارت ایران، همج��واری با عراق را ظرفیتی قابل 
توجه برای تاجران و بازرگانان ارزیابی کرد و افزود: 
عراق آرام آرام در حال س��اختارمند کردن اقتصاد 
خود اس��ت و باید با حضور مس��تمر در این کشور 
سرمایه گذاری های مناس��بی در بازار عراق داشته 

باشیم.

روی خط خبر

استان البرز سالانه ۲۱ سانتی متر فرونشست دارد 

 گروهمعدن
 استان کرمان به عنوان بهشت معادن ایران، دارای 
ذخایر معدنی بیش��مار و ارزش��مندی است و بیشتر 
تولیدات معدنی این اس��تان ش��امل م��س، زنجیره 
فولاد، کرومیت و زغال س��نگ است. تاکنون ۴۲ ماده 
معدنی در اس��تان کرمان شناس��ایی ش��ده که ۴۲۰ 
معدن در اس��تان پروانه بهره ب��رداری دریافت کردند 
و از ای��ن معادن س��الانه ۶۳ میلیون تن مواد معدنی 
اس��تخراج می ش��ود. از آنجایی که این اس��تان یکی 
از محدوده های مهم معدنی اس��ت، از ۲۵ ش��هریور، 
مرحله سوم آزادسازی محدوده های معدنی آغاز شد 
تا شرایط مس��اوی برای مش��ارکت کنندگان در این 

حوزه برقرار شود.
مرحله�س�وم�آزادس�ازی�محدوده�های���

معدنی�
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
کرمان گفت: در راس��تای ایجاد فضای شفاف و آزاد 
برای س��رمایه گذاری در استان، از ۲۵ شهریور امسال 
مرحله س��وم آزادس��ازی محدوده های معدنی را آغاز 

کردیم.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان کرمان، مهدی حسینی نژاد، اظهار کرد: 
حوزه صنعت، معدن و تجارت، نقش بس��یار کلیدی 
مع��ادل ۳۹.۷ درصد در جی دی پی بازی می کند و از 
ای��ن میزان، حوزه معدن به ط��ور خاص در کرمان و 

کشور نقش دارد.
حسینی نژاد بیان کرد: درحال حاضر بیش از ۴۵۵ 
پروان��ه معدنی با ۶۳ میلیون تن اس��تخراج س��الانه 
مواد معدنی را در اس��تان کرمان داریم که ۲۱ درصد 

استخراج معادن کشور را شامل می شود.
ای��ن مقام مس��ئول ادامه داد: بی��ش از ۴۵ درصد 
جی دی پی معادن کش��ور در استان کرمان است که 
امسال، بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان وصول شده است. 
برای تحقق رش��د ۸.۵ درصدی اس��تان، این عدد در 
صنعت و معدن بیش��تر دیده شده که در معدن بیش 
از ۱۱ درصد است و ۳.۷ درصد باید از محل بهره وری 

تحقق یابد. یکی از راهکارها حقوق دولتی است.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
کرمان، اظهار کرد: ۴۴ درصد ذخایر معدنی کش��ف 

ش��ده اس��تان ش��امل مس، ۳۶ درصد شامل سنگ 
آهن، حدود ۳ درصد شامل زغال و نیم درصد شامل 
کرومیت اس��ت و کارهای بس��یار مفیدی در تکمیل 

زنجیره صنایع معدنی به ویژه در این ۴ ماده داریم.
وی افزود: س��ال گذش��ته، ۱۰ هزار میلیارد تومان 
پروژه در این حوزه بهره برداری کردیم و امس��ال نیز 
بیش از ۵ هزار میلیارد تومان بهره برداری خواهد شد. 
در ادامه، ایجاد اشتغال را در صنایع تکمیلی، خدمات 

و صنایع جانبیِ صنایع مادر استان دنبال می کنیم.
حس��ینی نژاد در ادامه، با اش��اره به فعالیت ۱۴۰۰ 
پروان��ه بهره برداری واحد صنعتی در اس��تان کرمان 
گفت: براس��اس عارضه یابی انجام ش��ده، عمده ترین 
مش��کلات واحده��ا، نقدینگی، ب��ازار و بی ثباتی نرخ 
است که دنبال استفاده از ظرفیت استان برای درمان 
این ۲ مشکل بزرگ هس��تیم. صنایع مادر می توانند 
راهگشای بسیار خوبی برای واحدهای کوچک باشند 
و ب��ه گردش مالی ای��ن صنایع در مناب��ع و مصارف 

بانک ها کمک می کنند.
وی با اش��اره ب��ه فرمایش رهبر معظ��م انقلاب در 
اج��رای اقتص��اد مقاومتی تصریح ک��رد: بیش از ۴۹ 
هزار میلیارد تومان پ��روژه در حوزه صنعت و معدن 
استان کرمان در حال اجرا داریم که ۳۵ هزار میلیارد 
تومان آن در راس��تای اقتص��اد مقاومتی برنامه ریزی 

شده است.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
کرم��ان در بخش دیگری از س��خنانش بیان کرد: در 
راستای ایجاد فضای شفاف و آزاد برای سرمایه گذاری 
در اس��تان، ۲۵ ش��هریور س��ال جاری، مرحله سوم 
آزادس��ازی محدوده های معدنی را داریم تا ش��رایط 
مس��اوی و عادلانه ای برای کسانی که می خواهند در 

این حوزه مشارکت کنند، برقرار شود.
وی با اشاره به اینکه تا ۲۵ شهریور، امکان ویرایش 
اطلاعات در س��امانه وج��ود دارد، افزود: حدود ۳۸۹ 
مح��دوده را داریم ک��ه ۲۸۰۰ کیلومتر از مس��احت 

استان را شامل می شود.
حس��ینی نژاد در ادام��ه درباره سرنوش��ت فعالیت 
معدن��ی در منطق��ه کوه ش��اه تصریح ک��رد: در این 
منطقه، پروانه اکتش��اف بر اس��اس قانون معادن در 
س��ال های گذشته صادر شده و در زمان صدور پروانه 

از دس��تگاه ها اس��تعلام می کنیم که دستگاه متولی 
موافقت اولیه را اعلام کرده بود.

وی ادام��ه داد: ما هم مخالف انجام فعالیت معدنی 
در کوه شاه هستیم. ذخیره قابل ملاحظه ای در آنجا 
مشاهده نشده و پیگیر هستیم که در چارچوب قانون 
از تخریب جلوگیری کرده و هزینه های س��رمایه گذار 

به استناد قانون تعیین تکلیف شود.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
کرم��ان گف��ت: در م��اده ۴۳ برنامه شش��م یکی از 
ن��کات مورد توجه، مس��ائل محیط زیس��تی و منابع 
طبیعی اس��ت و با استفاده از ظرفیت این ماده تلاش 
می کنیم پروژه هایی برای احیا و حفظ منابع طبیعی 

و محیط زیست انجام دهیم.
وی در بخش دیگری از س��خنانش درباره وضعیت 
ب��ازار و قیمت ها و نقش س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تج��ارت عنوان ک��رد: متاس��فانه نرخ س��که و ارز ۲ 
ش��اخص اصلی در بحث اقتصاد ش��ده و با تغییر نرخ 
آنها تاثیرگذاری زیادی را در قیمت های مختلف بازار 

شاهد هستیم.
حس��ینی نژاد با اشاره به اینکه تنظیم بازار به عهده 
جهاد کشاورزی گذاشته شده، اظهار کرد: تامین مواد 
اولی��ه کارخانه ها و ثبت س��فارش ها به عهده صنعت 
و معدن اس��ت و یکی از چالش هایی اس��ت که ما را 
درگی��ر ک��رده و اگر رفع نش��ود، دچ��ار چالش های 

بزرگ تر می شویم.
وی تصریح کرد: نظارت بر بازار به عهده س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��ت و اع��لام کرده ایم که 
بنکداران و عمده فروشان موجودی خود را در سامانه 

جامع انبارها ثبت کنند تا مشکلی به وجود نیاید.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
کرمان گف��ت: روزانه ۶۰ قلم کالا که به طور معمول 
س��بد خانوار اس��ت را رصد می کنیم و دولت نیز ارز 
۴۲۰۰ تومانی اختصاص داده اس��ت. مشکلی نداریم 
اما ب��ا چالش تامین م��واد اولیه واحده��ای تولیدی 
روبه رو هستیم. بسته حمایتی جدیدی برای حمایت 
از واحدهای اولیه به زودی ارائه می ش��ود و در زمینه 
کمبود برخی کالاهای تولید داخل، متاس��فانه برخی 
افراد س��ودجوکالاها را احتکار می کنن��د که مراجع 

مربوط، پیگیر کشف و برخورد هستند.

تمرکز��۳۰درصد�فعالیت�های�معدنی�در���
کرمان�

همچنین رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان کرمان گفت: پروژه های در حال اجرای استان 
در ح��وزه اقتصاد مقاومتی با تکمی��ل زنجیره ارزش 
افزوده صنای��ع معدنی ارتباط دارد. رئیس س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان کرمان با اش��اره به 
تاکی��د رهبر معظم انقلاب بر حوزه پروژه های اقتصاد 
مقاومتی، افزود: این میزان حجم س��رمایه گذاری در 
اس��تان برای تکمیل زنجیره ارزش افزوده در ۲ سال 
آینده، کرمان را به استانی صنعتی تبدیل می کند که 
در افق سال ۱۴۰۴ با تولید ۱۰ میلیون تن از مجموع 
۵۵ میلیون تن فولاد کش��ور، اس��تان فولادی ایران 
ن��ام خواهد گرفت. وی اظهار کرد: پس از ۶۰ س��ال 
بهره برداری از معادن کرومیت که تاکنون برداش��ت 
از آن به صورت کلوخه انجام می ش��د، خوش��بختانه 
بزرگ تری��ن کارخانه فروکروم خاورمیانه را با ظرفیت 
۲۰۰ ه��زار تن در منطقه ویژه اقتصادی رفس��نجان 
اح��داث کردی��م. رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت اس��تان کرمان ادام��ه داد: اکنون ظرفیت ۶۰ 
هزار تنی این پروژه به بهره برداری رسیده و فاز دوم و 

سوم نیز تا سال آینده بهره برداری خواهد شد.
وی با اش��اره ب��ه اقدام��ات انجام ش��ده در حوزه 
زغال سنگ نیز گفت: اس��تان کرمان در زمینه ایجاد 
ارزش اف��زوده حوزه کک با ایجاد یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن کک در س��ال، جزو استان های تولیدکننده 

این محصول در کشور قرار گرفته است.
حس��ینی نژاد با بیان اینکه این محصول تاکنون در 
انحصار استان اصفهان بوده و اکنون به کرمان منتقل 
ش��ده اس��ت، افزود: همچنین در ای��ن زمینه، برنامه 
س��ازمان برای تولی��د صنایع پایین دس��تی از جمله 

قطران، بنزول، نفتالین و گوگرد در حال اجراست.
وی عنوان کرد: در تکمیل زنجیره مس نیز با تولید 
برنامه ریزی شده برای افق ۱۴۰۴ به میزان ۴۸۰ هزار 
تن در تولید کاتد، گامی بسیار بلند در راستای تولید 

این محصول برداشتیم.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
کرم��ان بیان کرد: اکنون ح��دود ۲۸۰ هزار تن مس 
کاتد در اس��تان کرمان تولید می ش��ود ضمن اینکه 

تکمیل زنجیره ارزش افزوده کنس��انتره، آند، کاتد و 
زنجیره مصنوعات و مقاطع مس��ی در این استان، در 

حال ساخت یا تولید است.
وی اضافه کرد: ۸۳.۵ درصد ذخایر کش��ف شده از 
مجموع ۴۲ ماده معدنی اثبات شده در استان کرمان 

مربوط به این ۴ نوع ماده معدنی است.
حسینی نژاد گفت: صنایع پیشران و مادر در برخی 
اس��تان ها، موت��ور محرک صنایع کوچ��ک، جانبی و 
ش��رکت های خدماتی بودند که در استان کرمان نیز 

این فرآیند در حال اجراست.
وی تاکید ک��رد: هلدینگ هایی در راس��تای رونق 
معادن کوچک و دیگر مواد معدنی ایجاد شده است و 
ای��ن معادن کوچک که توان صنایع فرآوری را ندارند 
با کمک واحدهای بزرگ ت��ر از جمله مس و گل گهر 
فع��ال می ش��وند و تکمیل زنجی��ره ارزش افزوده در 

واحدهای کوچک تر نیز پیگیری می شود.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
کرم��ان گفت: کرم��ان به علت داش��تن بیش از ۳۰ 
درصد فعالیت های معدنی کش��ور و ذخایر خدادادی 
در حوزه س��نگ آهن، مس، کرومیت و زغال س��نگ، 

استان معدنی کشور به شمار می رود.
وی تصری��ح ک��رد: اس��تان کرمان با داش��تن ۴۲ 
ن��وع ماده معدنی و ذخایر قطعی اثبات ش��ده حدود 
۵.۸ ده��م میلیارد تن، نیاز ب��ه تکمیل چرخه تولید 
و زنجی��ره ارزش افزوده معادن در اس��تان به عنوان 
برنام��ه و هدف داش��ت و این ضرورت ه��ا در برنامه 
ششم توسعه و سند راهبردی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت تعریف ش��ده است. حس��ینی نژاد افزود: به 
صورت عملیاتی از ابتدای س��ال ۹۱ صدور مجوزهای 
صنایع معدنی در اس��تان کرمان آغاز شد که به علت 
مشکلات زیرس��اختی و قانونی، امکان پیشرفت این 
پروژه ها در اس��تان وجود نداشت. با اصلاح چند بند 
قانونی در رفع موانع تولید به اس��تناد اصل ۴۴ قانون 
اساسی، تکمیل زنجیره ارزش افزوده سرعت عملیاتی 
گرفت. وی ابراز کرد: سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان کرمان در حوزه استخراج سنگ آهن، بیش از 
۲۸ میلیون تن کنسانتره، ۲۶ میلیون تن گندله، ۱۱ 
میلیون تن آهن اسفنجی و ۱۰ میلیون تن شمش را 

برنامه ریزی کرده است.

 ۲۰۰ میلیارد تومان حقوق دولتی 
معادن کرمان وصول شد

رییس�سازمان�صنعت،�معدن�و�تجارت�استان�کرمان�خبر�داد

مس��ئول کمیته فلزات گرانبهای اتاق بازرگانی اصفهان گفت: 
نش��ان تجاری )برند( طراحی طلا و جواهر در این اس��تان شکل 
می گی��رد تا مس��یر رقابت جهانی در این زمینه هموار ش��ود. به 
گزارش ایرنا، ابراهیم حبیب اللهی، افزود: تش��کیل این برند تا ۳ 
سال آینده ضمن تحول در عرضه و تقاضا در بازار، می تواند نقش 
شایانی در افزایش طراحی های به روز، مشتری پسند و همتراز با 
برندهای مطرح جهان ایفا کند. وی ادامه داد: طراحی و طلاسازی 
اصفهان از س��ال های گذشته رونق داشته اما از نشان تجاری در 
صنع��ت تولید زیورآلات بی بهره اس��ت. این عض��و هیات مدیره 

انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا و جواهر و سنگ های 
گران قیمت اصفهان خاطرنشان کرد: طراحان طلا در اصفهان از 
قابلیت های بالای علمی و هن��ری برخوردارند و افزایش توجه و 
رف��ع نیازهای فنی و تخصصی آنها می تواند زمینه رش��د صنعت 
طلا سازی را بیش از گذشته فراهم کند. وی کپی کاری و تقلید از 
تولیدات سایر کشورها را آفتی برای صنعت طلا و جواهر برشمرد 
و گف��ت: چنانچ��ه بتوانیم ب��ر ظرفیت های داخل��ی تکیه کنیم، 
بهترین و زیباترین زیورآلات در کش��ور تولید می شوند که هیچ 
کم و کسری نسبت به مشابه های معروف خارجی ندارند و مورد 

پسند مردم قرار می گیرند. حبیب اللهی با تاکید بر تغییر ذائقه و 
سلیقه مشتریان، اظهار کرد: توجه به خواسته و دیدگاه مشتریان، 
موضوعی جدی در صحنه رقابت کنونی به شمار می رود، بنابراین 
طراحان زیورآلات باید با بررسی و رصد دائم تفاوت سلیقه مردم 
در مقایسه با گذشته، نوآوری و خلاقیت را سرلوحه کار خود قرار 
دهند. وی با اش��اره به تش��کیل کمیته طراحان و قالب سازان در 
انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا و جواهر و سنگ های 
گران قیمت استان، تصریح کرد: این اقدام در راستای افزایش نگاه 
تخصصی به طراحی طلا و جواهر زینتی بوده و جدا از برندسازی، 

برنامه ویژه ای برای برگزاری جش��نواره طلا و جواهر داریم. عضو 
هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا و جواهر 
و س��نگ های گران قیمت اصفهان، زم��ان برگزاری این رویداد را 
اسفند امسال به میزبانی اصفهان و با هدف توسعه تولید و فروش 
زیورآلات اعلام کرد. به گفته مسئول کمیته فلزات گرانبهای اتاق 
بازرگانی اصفه��ان، در این منطقه هزار و ۷۰۰ مجموعه طراحی 
و تولی��دی طلا و جواهر فعالیت دارد ک��ه البته بیش از نیمی از 
آنها به دلیل نوسانات بازار و کاهش خرید و فروش، نیمه تعطیل 

هستند.

شکل گیری نشان تجاری طلا و جواهر در اصفهان
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نگرانیسازمانتجارتجهانیاز
مقرراتجدیدوارداتقراضهبهچین

کش��ورهای عضو س��ازمان تجارت جهانی ) WTO( که شامل امریکا، اتحادیه 
اروپا، اس��ترالیا، کانادا و نیوزیلند هس��تند، نسبت به محدودیت های اعمالی چین 
برای واردات قراضه و اثرات منفی آن بر زنجیره بازار جهانی جمع آوری و بازیافت 
قراضه ابراز نگرانی کرده اند. در ظاهر این محدودیت های جدید چین شامل قراضه 
پلاستیک، کاغذ، فلزات آهنی و غیر آهنی، چوب و قطعات بازیافتی خودرو و لوازم 
خانگی اس��ت. محموله های قراضه وارد ش��ده به چین از دی )ژانویه 201۹( باید 
مورد بازرسی و آزمون های آزمایشگاهی قرار گیرند و این امر تعداد بندرهایی که 
می توانند واردات قراضه به این کش��ور داشته باشند را محدود می کند. همچنین 
طرح پیش��نهادی ب��رای ممنوعیت کامل کالاهای بازیافتی به این کش��ور نیز در 

دست بررسی است.
ب��ه گ��زارش ایفنا به نقل از پلت��س، از آنجایی که این تصمی��م ناگهانی بوده و 
زیرس��اختی برای آن طراحی نش��ده تحلیلگران معتقدند آسیبی جدی به چرخه 
جمع آوری و بازیافت قراضه در سطح جهان وارد می کند. از طرفی مقامات چینی 
معتقدند لازم اس��ت برای بهبود عملک��رد بازار داخلی بازیافت خ��ود، واردات را 

محدود و حتی ممنوع کنند.

پایانجنگتجاریامریکاوچینبعیداست
تا اجلاس جی20 فقط دو هفته باقی مانده و به نظر می رسد پیشرفت چندانی 
در زمینه تج��ارت در مذاکرات بین ترامپ و رئیس جمهوری چین در گردهمایی 

رهبران جهان رخ ندهد.
ب��ه گزارش تس��نیم به نقل از رویترز، به نظر نمی رس��د پاس��خ کتبی چین به 
درخواست های امریکا درباره اصلاحات تجاری، پیشرفتی در مذاکرات بین دونالد 
ترامپ و زی جین پینگ رئیس جمهوری چین در انتهای ماه جاری به وجود آورد.
پکن در پاسخ به تقاضای یک ماهه مقامات امریکا برای شروع مذاکرات تجاری، 

ابتدای هفته جاری اسناد خود را در اختیار دولت ترامپ قرار داد.
یک مقام ارش��د دولت ترامپ گفت این نشانه خوبی است که پکن حالا پس از 

ماه ها مخالفت یک سند کتبی در اختیار ما گذاشته است.
این س��ند چین ش��امل 142 مورد می ش��ود که به 3 بخش تقس��یم شده اند: 
مدارکی که نش��ان می دهن��د چین تمایل به مذاکره برای اقدامات بیش��تر دارد، 
اس��نادی که نشان می دهند چین از گذش��ته روی این موضوع کار کرده است و 

آنهایی که حاکی از توجه به محدودیت های موجود هستند.
مواردی که چین به عنوان »غیرقابل مذاکره« فهرس��ت کرده بود، برای امریکا 
غیرقابل قبول بودند و کل فهرست باید با دقت بررسی شود چون چین در گذشته 

هم قول هایی برای اصلاحات اقتصادی و تجاری داده و به آنها عمل نکرده بود.
این مقام امریکایی به عنوان نمونه به یکی از پیش��نهادهای گذشته چین اشاره 
کرد مبنی بر آسان کردن محدودیت مالکیت امریکا بر شرکت های چینی و گفت 

که چین بعدها به این تعهد خود عمل نکرد.
مقامات امریکا هنوز در حال مطالعه این فهرست هستند.

تا اجلاس جی20 فقط دو هفته باقی مانده و به نظر می رسد پیشرفت چندانی 
در زمینه تج��ارت در مذاکرات بین ترامپ و زی در گردهمایی رهبران جهان در 

آرژانتین در انتهای ماه جاری میلادی رخ نداده است.
این مقام دولت امریکا گفت که بهترین س��ناریو این اس��ت که رهبران این دو 
کشور همچنان به مذاکره ادامه دهند و اظهار کرد که این مسئله در جهت مثبت 

پیش می رود.
خیلی زود اس��ت بگوییم پیش��نهاد چین برای حذف افزایش عوارض امریکا در 

اوایل سال آینده کافی است.
ترام��پ بر 250 میلیارد دلار واردات چین عوارض وضع کرده تا پکن را مجبور 
کند با فهرست درخواست هایی که تجارت بین دو کشور را تغییر می دهد، موافقت 

کند. چین هم پاسخ آن را با وضع عوارض بر کالاهای امریکایی داد.
نرخ ع��وارض بر 200 میلیارد دلار کالاهای چینی قرار اس��ت از 10 درصد در 

ژانویه )نیمه دی تا نیمه بهمن( به 25 درصد افزایش یابد.
ترام��پ همچنی��ن تهدی��د کرده در صورت پاس��خ ن��دادن پکن به فهرس��ت 
درخواس��ت هایش، بر س��ایر واردات چین هم به ارزش 267 میلیارد دلار عوارض 
وض��ع می کند. ترام��پ تاکید کرد که او به روابطش ب��ا زی اهمیت می دهد و به 

امضای یک قرارداد خوشبین است.
یک مقام دولتی امریکا گفت یک گزینه برای رسیدن به قرارداد، توقف بالا بردن 
نرخ عوارض در قبال یک س��ری اقدامات از سوی چین در هنگام مذاکره دو طرف 

بر سر مسائل بلندمدت و پیچیده تر است.

نگاهیبهبازارککمتالورژیدرچین
در ماه جاری میلادی، در چین بهای زغال س��نگ ب��الا بوده که به دلیل پایین 
بودن موجودی بازار و رونق تقاضا برای کک داخلی بوده اس��ت. پس از تعطیلات 
هفته نخس��ت ماه گذشته در چین، نرخ کک متالورژی در این کشور 43 دلار هر 
تن رشد داش��ت اما چون حاشیه سود مصرف کننده های نهایی کم شده است به 
نظر می رس��د افزایش قیمت های دوباره کار دشواری باشد. خریداران نیز سیاست 

انتظار را درپیش گرفته اند.
به گزارش ایفنا به نقل از اس��تیل مینت، آخرین نرخ کک متالورژی 64 درصد 
3۹1 دلار هر تن فوب چین ثبت شده که حدود 3.75 دلار هر تن نسبت به هفته 

گذشته رشد داشته است.

کاهشوارداتقراضهبهترکیه
ترکیه به عنوان بزرگ ترین وارد کننده قراضه جهان در سپتامبر )نیمه شهریور تا 
نیمه مهر( با کاهش 35 درصدی واردات قراضه روبه رو شد. رکود بازار محصولات 
ف��ولادی ترکی��ه، تعرفه های امریکا و افت ش��دید نرخ ارز ترکیه نس��بت به دلار 
واردکننده های قراضه را بین ماه های اوت تا س��پتامبر )نیمه مرداد تا نیمه مهر( 
سال جاری از بازار عقب نشاند. البته فعالیت بازار برای محموله های حمل انتهای 
اکتب��ر و نوامبر )نیمه مهر تا نیمه آذر( بهتر ش��د که به دلیل رش��د قیمت ها در 
بازارهای جهانی بود. به گزارش ایفنا به نقل از اس��تیل مینت، ترکیه در س��پتامبر 
)نیمه ش��هریور تا نیم��ه مهر( 1.2 میلی��ون تن قراضه وارد ک��رد که 35 درصد 
افت ماهانه و 3۹ درصد کاهش س��الانه داشته اس��ت. میزان واردات سپتامبر در 
پایین ترین سطح 1۹ ماه گذشته است. آخرین بار فوریه 2017 )بهمن 13۹6( نیز 

واردات قراضه به ترکیه به کمتر از 1 میلیون تن رسیده بود.

رویخطخبر

صاحبامتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل

مدیرمسئول:ناصر بزرگمهر
سردبیر:محبوبه ناطق

هم��کاران:س��ارا اصغری-ثم��ن رحیم��ی  راد- 
سیرآنوش موسوی

مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی
نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

 

 

 

 

خطمقدمرونق
بازارزغالسنگدرترکیه

گفته می ش��ود 80 نیروگاه در ترکیه با س��وخت زغال س��نگ کار می کنند. این رقم نش��ان دهنده بالاترین میزان مصرف زغال سنگ پس از چین و هند در 
جهان است. 

درحال حاضر معدن بزرگ روباز زغال س��نگ و نیروگاه »افشین ال بیس��تان« در جنوب ترکیه که تصویرهای آن آمده، به تدریج تبدیل به بزرگ ترین واحد 
زغال س��نگی در جهان می ش��ود. البته ذخایر زغال سنگ ترکیه در سراسر این کشور پراکنده هس��تند اما ذخایر زغال  قهوه ای موجود در این منطقه از سایر 
مناطق اهمیت بیش��تری دارند و برآورد می ش��ود حجم آنها به حدود 7 میلیارد تن برس��د. پس از »ال بیس��تان« منطقه »سوما« دومین ذخیره بزرگ زغال 

 قهوه ای ترکیه را در خود جای داده است.
روزنامه انگلیس��ی گاردین این تصویرها را از مجتمع افشین ال بیس��تان و دیگر ذخایر زغال س��نگ ترکیه منتش��ر کرده است. این تصویرها در سال 13۹4 

خورشیدی )2015 میلادی( منتشر شده است. 
برگردان: ثمن رحیمی راد

کاهشنرختمامشده،محرکرشدتولیدباتری
نگاهی به دلایل رشد تولید باتری های لیتیوم یون تا ۷ سال آینده

صنعت باتری ها با ش��تاب بی��ش از پیش در 
حال رشد اس��ت. این رشد بیشتر تابع افزایش 
تولید خودروهای برقی است و تقاضا برای مواد 
اولیه س��اخت بات��ری را افزایش خواهد داد. در 
ای��ن گزارش نگاه��ی به این موض��وع انداخته 

می شود.
به گزارش فلزات آنلاین، در سال های گذشته 
صنعت خودروه��ای برقی رش��د روزافزونی را 
تجرب��ه می کند. ای��ن امر ارتب��اط تنگاتنگی با 
رش��د تولید باتری ها و درنتیجه صنایع مرتبط 
با آن دارد. لیتی��وم، کبالت، نیکل، گرافیت و... 
ازجمل��ه مواد معدنی هس��تند که تقاضای آنها 
 در صنایع باتری  سازی به ش��دت رو به افزایش

 است.
پیش بینی ها حکایت از آن دارد که تا س��ال 
1404 خورش��یدی )2025 می��لادی( میزان 
تولید باتری های لیتیوم یون رش��د تا 7 برابری 
را نس��بت به سال جاری میلادی تجربه خواهد 
کرد. اس��تفاده از مواد پیش��رفته تر در صنعت 
خودروهای برقی منجر به کاهش نرخ تمام شده 
آنها می ش��ود. این امر در کن��ار توجه دولت ها 
به این فناوری، در کش��ورهای پیش��رفته برای 
اختصاص تس��هیلات به این صنای��ع منجر به 
روند رو به رش��د بازار خودروهای برقی ش��ده 
اس��ت. در نتیجه این عوام��ل، تقاضای جهانی 
برای فلزات اساسی و همچنین فلزات گرانبهای 
مورد اس��تفاده در صنعت باتری ها افزایش پیدا 
کرده اس��ت. البت��ه گمانه  زنی های��ی مبنی بر 
افزای��ش نگرانی ها از تامین برخ��ی مواد اولیه 

ب��رای تقاضای بازار باتری ها وجود دارد. کبالت 
یکی از این موارد اس��ت که مش��کلات کش��ور 
کنگو به عنوان تولیدکننده 60 درصد از کبالت 
جهان، تامین آینده ای��ن فلز را با ابهام روبه رو 
کرده اس��ت اما در مقابل، بازار افزایش ظرفیت  
تولید لیتیوم همچنان داغ اس��ت، به طوری که 
برخی کارشناس��ان خبر از عرضه مازاد لیتیوم 
ت��ا 7 هزار تن در پایان س��ال ج��اری میلادی 
)دی( و نی��ز مازاد 2۹ هزار تن در س��ال آینده 
میلادی داده ان��د که این موضوع نرخ لیتیوم را 
با کاهش اساسی رو به رو خواهد کرد. البته این 
کاهش ن��رخ را نمی توان مثب��ت ارزیابی کرد، 
چراکه تولیدکنندگان مواد اولیه خود نیز برای 
طرح های توسعه ای نیازمند تامین مالی هستند 
و کاهش مداوم نرخ مواد اولیه، آنها را از این امر 

باز خواهد داشت.
هزینه تولید هر واحد کیلووات ساعت باتری، 
از بیش از 600 دلار در سال 138۹ )2010( به 
300 دلار در س��ال جاری رسیده است. شواهد 
نشان می دهد این روند ادامه دار بوده و تا سال 
140۹ )2030( هزین��ه تولی��د باتری به کمتر 
از 50 دلار ب��رای هر کیلووات س��اعت خواهد 
رس��ید. درنهایت این کاهش نرخ تمام شده در 
تولید باتری ها، س��بب کاهش نرخ فروش آنها 
و ب��ه دنبال آن کاهش ن��رخ خودروهای برقی 
خواهد شد. این امر به رشد فروش خودروهای 
برقی در ازای خودروهای احتراق داخلی کمک 

بسیاری خواهد کرد.
گفتنی اس��ت کشور چین یکی از اصلی ترین 

تولیدکنن��دگان خودروه��ای برق��ی در جهان 
به ش��مار می رود. این کش��ور در س��یزدهمین 

چشم انداز 5 ساله خود تولید 5 میلیون خودرو 
برقی تا س��ال 13۹۹ )2020( را در دستور کار 

قرار داده است. به یقین این رویکرد به افزایش 
تولید باتری در جهان منجر خواهد شد.
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